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مجلس شورای اسلامی:

سقف معافیت مالیاتی 
حقوق ۱۰میلیون 

تومان شد

قیمت سکه امامی 
در مسیر نزولی

ثبت نام کنندگان 
خودروهای وارداتی 
سود  دریافت  می کنند
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سرمقاله

شرایط  خروج 
بازار مسکن از رکود  

انتظارات جامعــه از طرح 
فروش متــری کنترل بازار 
مسکن و همچنین خانه دار 
کردن مردم اســت. این در 
حالی است که در این طرح بعید است با توجه به 
شرایط بازار مسکن و رشد قیمتها بتوان صاحب 
خانه شد. ۲۰ سال پیش هم فروش متری مسکن 
در بورس کالا رخ داد و البته تجربه موفقی نشــد. 
مدت ها از این موضوع گذشته و اجرای این طرح 

دوباره مطرح شده...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن
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ابلاغ سند ۱۰ ساله 
صنعت فضایی برای اجرا

توسعه بازار بین المللی 
برای دانش بنیان ها

تقاضا برای پیش خرید متراژ مشخصی از آپارتمان ها افزایش یافته است

سرمایه های خرد  در  راه  بازار مسکن
صفحه3
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بنزین  گران  نمی شود 
افتتاح   فاز     ۱۴ پارس   جنوبی   در   سفر   رئیس   جمهور   به   بوشهر

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد که تجاری 
سازی و تبدیل شدن به صادر کننده خدمات فضایی 
می تواند رشد و پیشرفت در صنعت فضایی کشور را 
تسریع کند. به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در بیست و 
یکمین کنفرانس بین المللی انجمن هوافضای ایران به 
میزبانی دانشگاه علم و صنعت ایران که با حضور وزیر 
علوم، معاون وزیر دفاع برگزار شد، با بیان اینکه نگاه 
دولت سیزدهم به صنعت فضایی یک نگاه راهبردی 
است گفت: اعتقاد داریم این صنعت می تواند بسیاری 
از مشکلات کشور را حل کند اگر چه معتقدیم که در 
عین حال این صنعت یک صنعت اقتدار آفرین است. 

وی افزود: بر پایه همین نگاه...

پنجمیــن نشســت بین المللی ســرمایه گذاری 
فناوری TIM۲۰۲3 با هدف جذب سرمایه جهت 
شتابدهی به شرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها 
و ســرمایه پذیران حوزه فناوری آغاز به  کار کرد. به 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، پنجمین نشســت بین المللی 
سرمایه گذاری فناوری TIM۲۰۲3 با حضور معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری 
و نمایندگانی از شرکت های عضو گروه D8 در پارک 
فناوری پردیس آغاز به کار کرد. روح الله دهقانی در 
این رویداد با بیان این که یکی از فرصت های ایران 
در منطقه همسایگی، همکاری و همراهی کشورهای 
مسلمان منطقه است، عنوان کرد: یک هشتم جمعیت 

دنیا و شصت درصد جمعیت...

اجتماعی

نایب رییس انجمن داروســازان ایران با بیان اینکه 
فروش آنلاین داروهای شیمیایی تخلف است، گفت: 
برخی از پلتفرم های اینترنتی علنا داروهای شیمیایی 
را که در اغلب اوقات با قیمتی بالاتر از قیمت داروخانه 
هم اســت و مبداء تامین آن هم مشخص نیست، به 

فروش می رسانند.
علی فاطمی با اشــاره به اقدام ســازمان غذا و دارو 
نســبت به ارائه مجوز به ۵۰۰ داروخانه برای فروش 
آنلاین مکمل ها و فرآورده های گیاهی، گفت: از سال 
۱3۹۴ مجوزهایی دربــاره فروش آنلاین مکمل ها و 
فرآورده های گیاهی به برخی داروخانه ها داده شد و 
آخرین بازنگری ها در زمینه ضابطه فروش اینترنتی این 
فرآورده ها نیز در سال ۱3۹۷ انجام شد. بر این اساس 
تاکنون به ۵۰۰ داروخانه مجوز فروش آنلاین برخی 

محصولات و فرآورده ها داده شده است.
وی با بیان اینکه داروخانه ها پنج دســته کالا دارند 
که می فروشــند، این پنج دسته شــامل داروهای 
شــیمیایی، داروهای طبیعی و گیاهی، مکمل های 
غذایی، محصولات آرایشی و بهداشتی و لوازم پزشکی 
هستند که در این پنج دســته داروهای شیمیایی از  
فروش آنلاین مستثنی هستند. در اغلب کشورهای 
دنیا هم داروهای شیمیایی که حساس هستند، اجازه 
فروش اینترنتی ندارند، اما حق فروش اینترنتی چهار 
دسته دیگر شامل داروهای گیاهی، مکمل ها، لوازم 
پزشکی و آرایشی و بهداشتی برای داروخانه ها وجود 
دارد. در عین حال دو دسته از این محصولات شامل 
فرآورده های طبیعی و مکمل ها جایی غیر از داروخانه 
نباید به فروش برسند، اما آرایشی و بهداشتی و لوازم 

پزشکی در جاهایی غیر از داروخانه نیز قابلیت فروش 
دارند.

فاطمی با بیان اینکه سازمان غذا و دارو روی فروش 
داروهای شیمیایی حساس است، گفت: بر این اساس 
نه داروخانه مجوزدار و نه هیچ جای دیگر حق فروش 
آنلاین و اینترنتی دارو را ندارنــد و فروش داروهای 
شیمیایی به صورت اینترنتی تخلف بوده و تنها محل 
عرضه آن ها داروخانه اســت. در عین حال در زمینه 
فــروش فرآورده های طبیعــی و مکمل ها نیز فقط 
داروخانه هــای دارای مجوز حق فــروش دارند، اما 
متاسفانه برخی پلتفرم های اینترنتی نه تنها در زمینه 
فروش مکمل ها، بلکه در زمینه فروش آنلاین داروهای 
شیمیایی نیز اقدام کرده و این تخلف را انجام می دهند. 
در این زمینه ســازمان غذا و دارو به مراجع قضایی 
شکایت کرده و حتی جرائمی برای این پلتفرم ها در 
نظر گرفته شد، اما این جریمه ها بازدارنده نیست. در 
این زمینه در کشور خلاء قانونی داریم و جرائم سنگین 

و بازدارنده نیست.
وی با بیان اینکه در قدم اول باید قوانین را در برخورد 
با پلتفرم هایی که نســبت به فروش دارو و مکمل به 
صورت آنلاین اقدام می کنند، بازدارنده و سختگیرانه 
کنیم، گفت: در اجرا هم دانشگاه های علوم پزشکی و 
سازمان غذا و دارو با جدیت بیشتری وارد شوند. در این 
صورت می توان امیدوار بود که در این زمینه مشکل 
رفع شود. اکنون وضعیت اصلا خوب نیست و برخی از 
پلتفرم های اینترنتی علنا داروهای شیمیایی را که در 
اغلب اوقات با قیمتی بالاتر از قیمت داروخانه هم است، 

به فروش می رسانند.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گفت: همه دستگاه ها باید تلاش کنند تا فضای 
با نشاطی برای گردشگران و مسافران در نوروز 
امســال به وجود آید و هرچه که باعث ناراحتی 
و نگرانی آن ها می شــود را باید برطرف کرد. به  
گزارش اداره کل روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت میــراث فرهنگی گردشــگری و صنایع 
دســتی، ســیدعزت االله ضرغامی در سخنانی 
گفت: از گزارش هایــی که ارائه شــد می توان 
چنین دریافــت کرد که کارها بــه خوبی پیش 
می رود. اگر چنین ســتادی نبود هــر کدام از 
ما در حوزه نــوروز جداگانه فعالیت داشــتیم، 
اما خوشــبختانه این ســتاد باعث می شود که 
 به عنوان یــک شــبکه کامل باهــم هم افزایی 

داشته باشیم.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
افزود: مردم در ســفرهای نوروزی دوست دارند 
شاد باشــند و هرچه که باعث ناراحتی و نگرانی 
آن ها می شود را باید برطرف کرد. به عنوان مثال 
تاخیر پروازها یا قطارهــا و اتوبوس ها می تواند 
باعث ناراحتی مردم و مســافران باشد.ضرغامی 
ادامه داد: یکی دیگر از موضوعات مهمی که در 
نوروز باید به آن توجه داشــت برنامه ریزی برای 
اقامت و اسکان مناســب مسافران و گردشگران 
نوروزی است. در هر شهری که احساس کردید 

ظرفیت اقامت  پر شده است باید به مردم اطلاع 
داده شود.

او در ادامه گفت: یکی از مسائلی که ممکن است 
در نوروز به یک بحران برای گردشگران تبدیل 
شود، گرانی است. تحت هیچ عنوانی هیچ چیزی 
نباید گران شود. این دســتور رئیس جمهوری 
اســت. آقای رئیسی به تمام دســتگاه ها اعلام 
کرده اند که تحت هیچ شــرایطی هیچ خدمتی 
نباید گران شــود. ضرغامی اضافه کرد: موضوع 
ســرویس های بهداشــتی اهمیت دارد. تمام 
مراکزی کــه کوچکترین امکاناتــی برای اقامه 
نماز و سرویس بهداشــتی دارند باید در خدمت 
مسافران نوروزی و گردشگران قرار گیرد. تمام 
دســتگاه ها و نیز اماکن متبرکه باید در اختیار 

مسافران قرار گیرد.
او افزود: هرچه می توانیم انجــام دهیم تا مردم 
فضای شاد و با نشاطی را تجربه کنند. در ورودی 
هر شهر بر اساس دســتور رئیس جمهوری باید 
نمایشگاه صنایع دســتی باشد. موسیقی سنتی 
و محلــی در فضاهــای مختلف اجــرا کنید تا 
فضای نشاط و شادابی برای مردم و گردشگران 
ایجاد شــود.وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خاطرنشــان کرد: این خدمت 
به مردم را عبادت بدانید و مطمئن باشــید که 

توفیقات خوبی خواهید داشت.

صــادرات فیلم کــره جنوبی در ســال ۲۰۲۲ 
بالاترین رقم خــود را از ســال ۲۰۰۵ تاکنون 
تجربه کرد.شــورای فیلم کره جنوبی خبر داده 
که صادرات فیلم این کشــور در سال ۲۰۲۲ در 
مجموع به رقــم ۷۱.۵ میلیون دلار رســید که 
 نسبت به مدت مشابه در ســال قبل، ۴۷درصد 

افزایش داشت.
ایــن رقم پــس از ســال ۲۰۰۵ که بــا فروش 
۷۶ میلیــون دلار رکورددار بــوده، دومین رقم 
بــالای فروش ثبت شــده اســت.در ایــن بازه 
زمانــی فیلم هایی که بــه دلیل شــیوع کرونا 
اکران شــان به تعویق افتاده بود اکران شــدند 
و با موفق بــودن فیلم هــا در جشــنواره های 
 جهانــی، نتایج بهتــری در بازارهــای فیزیکی 

رقم خورد.
در این میان »تصمیم به ترک« ســاخته پارک 
چان ووک و »دلال« اولین فیلم کره ای هیروکازو 
کورئیدا هر ۲ در جشنواره کن به نمایش درآمدند 
و به ترتیــب پیش فروش تضمین شــده ای در 
۱۹۲ و ۱۷۱ کشــور به دســت آوردند. از دیگر 
فیلم هایی که بــه جشــنواره ها راه پیدا کردند 
می توان از تریلر جاسوســی لــی جونگ جائه با 

عنوان »شــکار« که بــرای اولین بــار در کن 
نمایش داده شــد و اکشــن علمی تخیلی کیم 
هونگ سان با عنوان »پروژه شــکار گرگ« که 
در تورنتو به نمایش درآمد و نتایج قابل توجهی 
کســب کردند، یاد کرد. در گــزارش جزییات 
 بیشــتری درباره ایــن نتایج قابــل توجه بیان

 نشده است.
عملکرد قــوی دنباله ها مانند »ســاحره ۲« و 
»وظیفه محرمانه۲: بین المللی«، »گرد آوردن: 
هیچ راهی نیست« با بازی دون لی نیز در رسیدن 
به این رقم تاثیر داشــته اند. این فیلم آخر که در 
ماه می ۲۰۲۲ اکران شــد اولین فیلمی بود که 
پس از پاندمی توانست بیش از ۱۰ میلیون بلیت 

بفروشد.
تفکیــک منطقــه ای نشــان می دهد آســیا با 
3۴.۴ میلیــون دلار ۴8.۲درصــد خریدهــای 
ســینمایی کره ای را انجام داده اســت. اروپا با 
۹.۵ میلیــون دلار ۱3.3 درصد خریــد را انجام 
داده و آمریکای شــمالی بــا ۵.8 میلیون دلار 
8.۱ درصد و آمریــکای لاتین بــا ۱.۲ میلیون 
 دلار ۱.8درصد در خرید فیلم های کره ای نقش 

داشته اند.

نایب رئیس فراکسیون انقلاب مجلس گفت: بر اساس 
برخی گزارش ها میزان اموال مازاد بانک های دولتی و 
خصوصی شده را می توان بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان عنوان کرد. محســن پیرهادی درباره چرایی 
ممانعت بانک ها از فروش اموال مازاد خود، بیان کرد: 
صورت های مالی بانک ها نشان می دهد که اکثر آنها 
طبق دستورالعمل های بانک مرکزی توان تسهیلات 
دهی چندانی ندارند، این در حالی اســت که همین 
بانک ها اموال و دارایی های منجمد فراوانی دارند که 
در صورت موفقیت در فــروش آنها، می توانند از این 

وضعیت خارج شوند.
وی در ادامه اظهار کرد: بر همین اساس هم هست که 
بند »ز« تبصره »۴« لایحه بودجه بر فروش اموال مازاد 
بانک های دولتی توجه ویژه دارد، تاکنون آمار رسمی از 
سوی بانک مرکزی یا وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
خصوص میزان اموال مازاد به تفکیک بانک ها منتشر 
نشده است، اما بر اساس برخی گزارش ها میزان اموال 
مازاد بانک های دولتی و خصوصی شده بیش از ۲۰۰ 

هزار میلیارد تومان عنوان شده است.
نماینده مردم تهــران در مجلس تصریــح کرد: در 
خصوص میزان واگذاری اموال مزبــور نیز گزارش 
جامعی در خصوص میزان امــوال مازاد کل بانک ها 
وجود ندارد امــا طبق گزارش وزیــر امور اقتصادی 
و دارایی، فروش امــوال مازاد بانک هــای دولتی و 
خصوصی شده از سال ۱3۹۴ تا قبل از ۱۴۰۱، حدود 
۶۷ هزار میلیارد تومان بوده اســت؛ 33 همت سهام 
غیربانکی و 33 همت املاک مازاد به فروش رفته است.
نایب رئیس فراکســیون انقلاب اسلامی مجلس با 
تاکید بر اینکه ضرورت فروش امــوال مازاد بانک و 

سرمایه گذاری بانک ها در طرح های مهم و راهبردی 
از جمله رفع موانع تولید و تسهیلات دهی به بنگاه های 
خرد و خانگی بر همــگان واضح و مبرهن اســت، 
تصریح کرد: به رغم این مهم اما نــرخ بالای تورم و 
رشــد قیمت املاک و دارایی ها در کشور، دارندگان 
اموال را ترغیب می کند تا در فروش دارایی های مازاد 
خود تعلل یا مقاومت کنند چرا که باور دارند که حفظ 
و نگهداری آن، در بلند مدت برای آنها ســودآورتر 
اســت. دلیل دیگری که از رغبت بانک ها نسبت به 
فروش اموال مازاد کاسته، مشاعی بودن درآمدهای 
 حاصل از فروش ســرمایه گذاری ها میان بانک ها و 

سپرده گذارانشان است.
وی افزود: البته نگرانی دوم بانک ها در ماههای اخیر 
رفع شده است و طبق مصوبه شــورای پول و اعتبار 
که در ماه های اخیر توسط بانک مرکزی به بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی ابلاغ شده، سود ناشی از 
فروش سرمایه گذاری بانک ها در سهام شرکت های 
غیربانکی، قابل توزیع بین سهامداران و سپرده گذاران 
نیســت و صرفاً باید با تأیید بانک مرکزی در جهت 
افزایش سرمایه مورد استفاده قرار گیرد؛ با توجه به 
این مهم انتظار می رود این مصوبه بتواند در این مسیر 
راهگشا واقع شود هر چند انطباق این مصوبه با قانون 

عملیات بانکی بدون ربا محل سوال است.
پیرهادی خاطر نشان کرد: از آنجا که توان تسهیلات 
دهی محدود، وجود اموال مازاد و منجمد در ســبد 
دارایی بانک اســت در شــرایط فعلی اقتصاد کشور 
فروش اموال مازاد بانک های دولتی موجب افزایش 
نقدشــوندگی ترازنامه بانک های دولتی شده و توان 

تسهیلات دهی بانک ها را افزایش می دهد.

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: اگر 
چه ادعا می شــود تحریم ها برای شکستن مقاومت 
دولت است اما واقعیت آن است که دولت و ملت ما یکی 
هستند و تحریم ها کل اقشار جامعه ما را هدف قرار 
داده است. عباس مقتدایی با اشاره به سفر وزیر امور 
خارجه کشورمان به ژنو به منظور شرکت در ۵۲ امین 
اجلاس شورای حقوق بشر سازمان ملل و نیز بخش 
عالیرتبه کنفرانس خلع سلاح، اظهار داشت: حضور 
وزیر امور خارجه ایران در کنفرانس های بین المللی 
از جمله ســفر اخیر وی به ژنو فرصت بسیار مناسب 
و مغتنمی است تا مطالبات جهانی ایران و مظلومیت 

ملت ما به علت تحریم های گسترده بازگو شود.
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ایران به حفظ 
صلح و امنیت بین المللی کمک کرده است، گفت: ما 
هرگز اسیر ترفندهای دشمنانمان برای پرخاشگری و 
افزایش تنش نشدیم، بلکه برعکس هر چه آنها فشار 
آوردند، اتکا به درون و ایجاد امنیت در کشور را پیگیری 

کردیم و حتی به همسایگان خودمان هم در این جهت 
کمک کردیم.

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: اکنون ایران به عنوان کشوری که حقوق بشر را در 
بالاترین سطح جهانی پیگیری می کند، مطرح است. 
ما برای ایجاد امنیت در جهان شهید دادیم اما در عین 
حال نظام استکباری و رویکردهای نظام سلطه علیه 
ما هجمه و تصویرسازی می کنند و برخلاف واقعیت ها 

سخن می گویند.
مقتدایی گفت: مــا اهل مذاکره و مــراوده با جهان 
هستیم، اما جامعه جهانی باید بداند تحریم ها، ملت 
ایران را هدف قرار داده اســت. اگر چه ادعا می شود 
تحریم ها برای شکســتن مقاومت دولت اســت اما 
واقعیت آن اســت که در ایران، دولــت و ملت یکی 
هستند و تحریم ها کل اقشار ایران را هدف قرار داده 
اســت و از این جهت جامعه جهانی به ایران بسیار 
بدهکار است و باید از رفتارهای خودش شرم کند و 

تحریم ها را بردارد.

رئیس پلیس راهور فراجا از ارائه بیش از ۷۲ میلیون 
خدمت از ســوی این پلیس به مردم در سال جاری 
خبر داد. ئسردار سید کمال هادیانفر در هفدهمین 
همایش سراسری  مدیران پلیس راهور که در سالن 
همایش هاس نورالرضا برگزار شد، اظهار کرد: تسهیل 
در ترددها و مدیریت ترافیک اولویت نشســت های 
تخصصی پلیس راهنمایی و رانندگی است و امسال 
اقدامات بســیار خوبی در این خصوص انجام شده 
 که در مقایسه با سال های قبل افزایش کمی و کیفی 

داشته است.
وی با بیان اینکه در حــوزه ترافیک هم افزایی میان 
دستگاه ها امر مهمی اســت، افزود: در برنامه ششم 
توسعه 3۱ درصد کاهش تلفات جاده ای پیش بینی 
شــده بود که در پنج ســال اخیر ۹۵ درصد از این 
پیش بینی یعنی کاهش 3۱درصدی محقق شــده 
است؛ همچنین بنا شده تا در برنامه هفتم به کاهش 
۵۰ درصد برســیم که اقدامات برای تحقق آن آغاز 

شده است.
هادیانفر با اشاره به آمار جانباختگان حوادث رانندگی 

گفت: ۵۱ درصد از جانباختگان تصادفات در همان 
صحنه تصادف جان خود را از دست می دهند، شش 
درصد حین انتقــال و ۴3 درصــد در بخش تروما و 
بیمارســتانی فوت می کنند که باید برای این بخش 
تمهیدات ویژه ای اتخاذ شــود. رئیس پلیس راهور 
فراجا با بیان اینکه 3۲ دستگاه در حوزه کاهش مرگ و 
میرهای ناشی از تصادفات نقش دارند، گفت: مطالبه ما 
این است که این دستگاه ها وارد میدان شوند تا بتوانیم 
به هدف گذاری انجام شده که کاهش پنجاه درصدی 

طبق قانونی برنامه هفتم است، دست پیدا کنیم.
رئیس پلیس راهور فراجا از ارائه بیش از ۷۲ میلیون 
خدمت در سال جاری از سوی پلیس راهور به مردم 
خبر داد و گفت: در ایــام مختلف این جمع حاضر به 
اتفاق هفت دستگاه دیگر به طور شبانه روز در حال 
انجام وظیفه اســت و کاری که این دستگاه ها انجام 
می دهند در طول ســال تعطیل بردار نیست.در این 
همایش، رئیس جمعیت هلال احمر، وزیر راه، مسکن 
و شهرسازی و شماری از فرماندهان پلیس راهنمایی 

و رانندگی حضور دارند.

اموال مازاد بانک ها بیش از 2۰۰ هزار میلیارد تومان استمبداء نامشخص داروفروش های آنلاین

تحریم ها ملت ما را هدف قرار داده است ارائه ۷2 میلیون خدمت ازسوی پلیس راهور به مردم

سياسیفرهنگی 

مشکلات مردم در سفرهای نوروز باید حل شود

صادرات فیلم های کره ای به بالاترین حد رسید



اقتصاد2
ایران

قیمت سکه امامی در مسیر نزولی
قیمت سکه امامی نسبت به دیروز با کاهش 
۳۰۰ هــزار تومانی مواجه شــده و به قیمت 
۳۲ میلیــون و ۳۰۰ هــزار تومان رســیده 
اســت. بر اســاس آخرین ارقــام اعلامی از 
ســوی اتحادیه فروشــندگان طلا و جواهر 
تهــران در ســاعت ۱۱ و ۲۲ دقیقه، قیمت 
سکه امامی سه شــنبه ۹ اســفند ماه سال 
 ۱۴۰۱ بــه ۳۲ میلیون و ۶۰۰ هــزار تومان 

رسید.
آخرین قیمتــی که برای ســکه امامی ثبت 
شــد رقم ۳۲ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان بود، 
بنابراین تا ایــن لحظه قیمت ســکه امامی 
نسبت به دیروز ۳۰۰ هزار تومان کاهش یافته 
اســت. هر گرم طلای ۱۸ عیار نیــز تا به این 
 لحظه با قیمت ۲ میلیون و ۷۲۴ هزار تومان 

معامله شد.

قیمت بلیت هیچ وسیله ای برای 
نوروز گران نمی شود

به گفته وزیــر راه و شهرســازی، بلیت هیچ 
یک از وســایل حمل ونقل برای ســفرهای 
نوروزی افزایــش نمی یابد. در آســتانه عید 
نوروز و آغاز ســفرها در تعطیــلات، مهرداد 
بذرپاش خواستار همکاری بیشتر شرکت ها 
در خدمات رسانی به مســافران نوروزی شد 
و گفــت: اجازه هیچگونه افزایــش قیمتی را 
برای نوروز نداده ایم. قبول دارم بســیاری از 
شرکت ها تحت فشــارند اما از آنها خواهش 
می کنم همینطور که تا الان صبوری کردند، 
باز هم صبوری کنند و در کنار مردم بتوانیم 
 با ســفر ارزان تر و با کیفیت تر بــه مردم ارائه 

خدمت کنیم.
همچنیــن میعــاد صالحــی، مدیرعامــل 
شــرکت راه آهن هم پیش از ایــن گفته بود 
که بلیت های قطارهای نوروزی سال ۱۴۰۲ 
هیچ گونه افزایش قیمتی نســبت به ســال 
گذشته نخواهند داشت. داریوش باقرجوان، 
مدیرکل حمل ونقل مسافر سازمان راهداری 
و حمل و نقــل جاده ای نیز دربــاره اینکه آیا 
هزینه بلیت های اتوبوســی مســافری برای 
نوروز افزایش می یابد، گفتــه بود که هزینه 
 بلیت همان چیزی اســت که در وب سایت ها 

قرار دارد.
همچنیــن در حالی که در ماه های گذشــته 
شــرکت های هواپیمایی درخواســت تغییر 
قیمت بلیت هــای هواپیما را کــرده بودند، 
سازمان هواپیمایی کشــور تاکید کرده بود 
که هر افزایش قیمتی باید به ســتاد تنظیم 
بازار برسد که این اتفاق رخ نداد تا بلیت های 
هواپیما هم به قیمت های گذشــته به فروش 

برسد.

مجوز مجلس به بانک های دولتی 
برای انتشار ۵۰ همت اوراق

نمایندگان مجلس به بانک های دولت احازه 
دادند تا در سال ۱۴۰۲ معادل ۵۰ هزار میلیارد 
تومان )همت( اوراق مالی با سررسید تا پنج 
ســال با ضمانت اصل و ســود توسط دولت 

منتشر نمایند.
نمایندگان مجلس در جلســه روز یکشنبه 
۷ اســفند ۱۴۰۱ صحن مجلــس در جریان 
بررســی گزارش تلفیق بودجــه ۱۴۰۲ در 
مــورد لایحــه بودجــه ســال ۱۴۰۲ کل 
کشــور، تبصره الحاقی ۱ و ۳ تبصره ۱۶ این 
 لایحــه در بخش درآمــدی را به شــرح زیر 

تصویب کردند:
»الحاقــی ۱- بانک های دولتــی مجازند در 
ســال ۱۴۰۲ معــادل پانصد هــزار میلیارد 
ریــال   )۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ (
اوراق مالــی با سررســید تــا پنج ســال با 
 ضمانت اصل و ســود توســط دولت منتشر

 نمایند.
الحاقی ۳- بانــک ها و موسســات اعتباری 
مکلفند حســب ماده )۴( قانون جهش تولید 
مسکن نسبت به پرداخت تسهیلات مسکن 
)مطابق ســهمیه تعیین شــده توسط بانک 
مرکزی برای هر بانک( اقدام نمایند. درصورت 
عدم پرداخت تسهیلات مسکن مطابق تبصره 
)۵( مــاده )۴( قانون جهش تولید مســکن، 
نسبت به أخذ مالیات به میزان بیست درصد 
)۲۰ درصد( تعهد انجام نشده )تا سقف سیصد 
هزار میلیــارد )۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( 
ریــال اقــدام مــی شــود و بــه ردیــف 
 تعییــن شــده در جــداول درآمــدی 

واریز نماید.«

خبر

ســخنگوی دولت با بیان 
اینکه از ابتدای امسال ۶۳ 
میلیــارد دلار و ۳۵ درصد 
بیــش از ســال گذشــته 
تأمین ارز صــورت گرفته، 
به مردم توصیه کرد در بازارهایی که با التهاب مواجه 
است سرمایه گذاری نکنند. به گزارش ایرنا، »علی 
بهادری جهرمی« در نشست خبری هفتگی خود 
با خبرنگاران دربــاره اقدامات دولت برای مدیریت 
بازار ارز اظهار داشــت: پس از این که دشمنان در 
پیشبرد طرح هایشان در کف خیابان ناکام ماندند، 
فشــار در حوزه اقتصادی را زیاد کردند و به همین 
دلیل برخلاف اینکه در یکســال و سه ماه ابتدایی 
فعالیت دولت ثبات نسبی در بازار ارز را شاهد بودیم، 
بی ثباتی در بازار ارز کــه موقتی و کوتاه هم خواهد 

بود، اتفاق افتاد.
بهادری جهرمی با تاکید بر اینکه در سامانه های نیما 
و مرکز مبادلات کشف قیمت صورت می گیرد و به 
صورت دستوری نرخ تعیین نمی شود، اظهار کرد: 
تامین ارز از ابتدای ســال تا کنون ۶۳ میلیارد دلار 
صورت گرفته اســت که ۳۵ درصد بیشتر از سال 
گذشته بوده است. وی با تأکید بر اینکه تأمین ارز 
در سامانه های مربوطه در حال انجام است، گفت: 
میزان تأمین ارز ما در ســامانه های مختلف عموماً 
بیشتر از تقاضاها است و ثبات نسبی قیمت عرضه 
ارز در مقایسه با بازارهای فله ای، قاچاقی و دلالی، 
نشان می دهد نمی شــود روی این قیمت ها خیلی 
حساب کرد. ســخنگوی دولت تاکید کرد: با توجه 
به تجربه ای که مــردم روی بازارهای ملتهب دارند 
توصیه داریم که به التهابات مقطعی اعتماد نکنند و 
سرمایه گذاری نداشته باشند و برای سرمایه گذاری 
به شرکت های خصوصی دارای طرح مراجعه داشته 

باشند.
ســخنگوی دولت ضمن تسلیت شــهادت شهید 
آتش نشان رضا دارابی، در مورد سومین سفر استانی 
رئیس جمهور در دور دوم به استان بوشهر در پایان 
هفته جاری گفت: در جریان این سفر فاز ۱۴ پارس 
جنوبی که ایرانی ترین فاز پارس جنوبی است، افتتاح 
می شود که نشان دهنده توان بالای داخلی است. 
وی افزود: با بهره برداری کامل از فاز ۱۴ میزان تولید 
گاز این فاز روزانه به بیش از ۵۰ میلیون متر مکعب 
می رسد و ارزش محصولات صادراتی آن سالانه ۳.۵ 

میلیارد دلار برآورد می شود.
سخنگوی دولت با اشــاره به افتتاح طرح های آب 
شیرین کن بوشــهر در این ســفر نیز اظهار کرد: 

طرح های مپنا با ظرفیت ۳۵ هزار و طرح وحدتیه 
با ظرفیت ۶۵۰۰ هــزار مترمکعب در شــبانه روز 
آب شــرب پایداری را برای مردم بوشهر و چندین 

روستای استان تامین می کند.

تصویــب آیین نامه جامــع حمایت از 
نخبگان ایرانی

وی با اشــاره به تصویب آیین نامه جامع حمایت از 
نخبگان ایرانی در جلسه یکشنبه هفته جاری هیأت 
وزیران اظهار کرد: تسهیلات مسکن، حمایت های 
بیمــه ای، اختصاص ۲۰ درصــد از ظرفیت جذب 
اعضای هیئت علمی به نخبــگان، اعطای پژوهانه، 
حمایت از راه اندازی و تأســیس شــرکت، ایجاد 
سرمایه گذاری مشترک در مناطق آزاد اقتصادی و 
پارک های علم و فناوری از جمله مزایای این مصوبه 

برای نخبگان ایرانی است.
سخنگوی دولت همچنین از راه اندازی غرفه صنایع 
دستی زنان سرپرست خانوار در مبادی شهرها خبر 
داد و گفت: با دســتور رئیس جمهور، استانداران و 
فرمانداران موظف شدند با هماهنگی وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگردی و صنایع دستی و با همکاری 
دستگاه های ذی ربط، در مبادی ورودی و خروجی 
مراکز استان و شــهرها، مکان هایی را برای عرضه 
و امکان خریــد صنایع دســتی ایرانی به خصوص 
محصولات زنان سرپرســت خانــوار و همچنین 
معرفی ظرفیت های گردشگری شهر و استان مربوط 

اختصاص دهند.
بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی در مورد برنامه 
دولت برای جذب مشارکت ایرانیان خارج از کشور 
تشریح کرد: جلب و جذب مشارکت جامعه ایرانیان 

مقیم خارج بعنوان یکی از ظرفیت های اقتصادی و 
اجرایی مهم کشــور در دولت سیزدهم مورد توجه 
دولت سیزدهم بوده است. این طیف از هم وطنان 
به عنــوان بخشــی از راه حل در حل مشــکلات و 
پیشــرفت کشــور و همچنین بهره مندی از توان، 
ظرفیت و علاقه آنها به وطن خــود را به مثابه یک 
فرصت می بیند که در این مسیر نیز، بررسی لایحه 
حمایت از ایرانیان مقیم خارج کشور انجام پذیرفته 
و به فضل خدا با نهایی شــدن این لایحه و تصویب 
آن می توان به حمایت های جدی برای ورود سرمایه 

های ایرانیان خارج کشور اقدام کرد.
وی ادامه داد: بنا به گزارش وزارت اقتصاد در مدت 
زمان روی کار آمدن دولت سیزدهم یعنی بازه زمانی 
ابتدای شهریور ماه ۱۴۰۰ تا انتهای آذر ماه ۱۴۰۱، 
بیش از ۴۰۰ میلیون دلار ســرمایه گذاری معتبر 
توســط این گروه از هموطنان در کشور انجام شده 
است. سخنگوی دولت با اشاره به اینکه مبلغ مذکور 
متشکل از ۲۵ طرح سرمایه  گذاری است، گفت: ۱۱ 
طرح از مجموع این ۲۵ طــرح در بخش صنعت، ۵ 
طرح در بخش خدمات، ۳ طرح در بخش کشاورزی و 
۳ طرح تامین آب، برق و گاز بوده و بخش های حمل 
و نقل، ارتباطات، معدن و ساختمان نیز هرکدام یک 

طرح را به خود اختصاص داده اند.

جلب سرمایه گذاری ۲.۵ برابر افزایش یافت
بهادری جهرمی افزود: با گزارش ســازمان سرمایه 
گذاری خارجی در سال اول دولت سیزدهم نسبت 
به سال آخر دولت قبل، میزان جلب سرمایه گذاری 
۲.۵ برابــر افزایش یافت. در یک ســال اول دولت 
ســیزدهم ۳۳۸ طرح به ارزش ۱۰ میلیارد و ۲۰۰ 

میلیون دلار مصوب شد که از این میزان ۲۹۴ طرح 
به ارزش ۵ میلیــارد و ۹۵۰ میلیون دلار مصوب و 

معتبر شد.

بحث اینترنــت را از بحــث برخی از 
پلتفرم ها تفکیک کنیم

وی در پاسخ به ســوالی درباره مشکلات اینترنت و 
بازگرداندن آن به حالت عادی با توجه به دستورات 
رئیس جمهور گفت: این موضوع در حوزه شورای 
عالی فضای مجازی اســت. مکاتبــه ای که با دفتر 
رئیس جمهور انجام شد، به وزارت ارتباطات ارجاع 

شده است تا اقدامات لازم انجام گیرد.
بهادری جهرمی تاکید کــرد: تقاضا دارم که بحث 
مسدودسازی برخی از پلتفرم ها را با موضوع اینترنت 
اشتباه نگیریم. در حوزه کیفیت اینترنت استاندارها 
رعایت می شود. اما در حوزه پلتفرم ها، از برنامه های 
ایرانی حمایت میکنیــم و پلتفرمهایی که قابلیت 
پاســخگویی به نیازهای مردم را داشــته باشند، 
می توانند با تاسیس دفتر داخلی فعالیت کنند و ما 

از آنها حمایت می کنیم. 

نرخ گذاری  بر اســاس سایر قیمت های 
ارزی تخلف است

ســخنگوی دولت درباره برنامه دولت برای کنترل 
نرخ ارز در بازار و افزایش قیمــت کالاها گفت: ارز 
برای واردات رســمی کالا از طریق دو سامانه نیما 
و مرکز مبادله ارز تامین می شود. لذا قیمت گذاری 
غیراستاندارد تخلف است و از طریق ستاد نظارت 
بر قیمت کالاها پیگیری می شود. و نظارتها افزایش 

یافته است.
رســانه ها از تخلفات در این حوزه گزارش بدهند، 
دولت هم با جدیت این موضوع را پیگیری میکند. 
اصناف باید قیمت گذاری خود را طبق سامانه نیما و 

مرکز مبادله ارز تعیین کنند. 
وی با اشاره به کاهش سهمیه بنزین و افزایش نرخ 
آن با توجه به سفرهای نوروزی گفت: ما در حوزه های 
انرژی، ناترازیهای در تولید و مصرف داشتیم که دولت 
سعی در کنترل آنها داشته است. نتیجه این شد که 
از این بحران ها عبور کردیم و از مردم هم تشکر می 
کنیم. بهادری جهرمی ادامه داد: در حوزه بنزین هم 
رویه دولت همین اســت. از مردم هم خواهش می 
کنیم در مدیریت مصرف بنزین همراهی و همکاری 
کنند تا در ایام سفرهای نوروزی دچار مشکل نشویم. 
میانگین مصرف روزانه بنزین به ۱۰۰ میلیون لیتر 
رسیده است. سرانه مصرف بالاست اما با طرح های 
موجود قصد کنترل آن را داریم اما افزایش قیمت در 

دستور کار دولت نیست.

افتتاح فاز ۱۴ پارس جنوبی در سفر رئیس جمهور به بوشهر

بنزین گران نمی شود 

سقف معافیت مالیاتی حقوق سال 
آینده ۱۰میلیون تومان شد

نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی 
با معافیت مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی 
تحت عنوان حقوق و مزایا تا سقف ۱۰میلیون 
تومان در مــاه موافقت کردنــد. نمایندگان 
مجلس در نشســت علنی نوبــت صبح روز 
سه شــنبه ۹ اســفندماه مجلس در جریان 
بررســی بخش درآمدی لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ کل کشــور، با اصلاح جــزء ۱ بند )و( 
تبصره ۱۲ ماده واحده این لایحه با ۱۵۲ رأی 
موافــق، ۴۷ رأی مخالــف و ۶ رأی ممتنع از 
مجموع ۲۳۷ نماینده حاضر در صحن موافقت 

کردند.
دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۲ سقف معافیت 
مالیاتی حقوق را ۷ میلیون تومان پیشــنهاد 
کرده بود. در جریــان اصلاح این جزء علیرضا 
ســلیمی عضو هیئــت رئیســه مجلس در 
پیشنهادی عنوان کرد که با توجه به شرایط 
کشور، گرانی و تورم، ســقف معافیت مالیات 
بر حقوق و مزایا باید افزایــش یابد، آنچه در 
گزارش کمیســیون تلفیق آمــده معافیت 
مالیاتی بــرای حقــوق ماهانه تا ســقف ۷ 
میلیون تومان در نظر گرفته شــده است که 
 این میزان باید به ۱۰ میلیون تومان افزایش 

پیدا کند.
بنابر موافقت نمایندگان با اصلاح صورت گرفته 
معافیت مالیاتی برای حقوق ماهانه تا سقف ۱۰ 
میلیون تومان در نظر گرفته شد. براساس جزء 
۱ بند )و( تبصره ۱۲ ماده واحده لایحه بودجه 
۱۴۰۲؛ سقف معافیت مالیاتی سالانه موضوع 
ماده )۸۴( قانون مالیات های مستقیم اصلاحی 
۳۱/۴/۱۳۹۴ در سال ۱۴۰۲ مبلغ یک میلیارد 
و دویست میلیون )۱.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال 

تعیین می شود.

هشــدار ســازمان مالیاتی به 
لوکس سواران و کاخ نشینان

ســازمان امور مالیاتــی در اطلاعیــه ای به 
مالــکان خودروهــا و خانه هــای گرانقیمت 
اعلام کرد کــه با مراجعه به ســامانه مالیاتی 
نســبت به پرداخــت مالیات تعیین شــده 
 اقدام کننــد تــا مشــمول محدودیت های 

قانونی نشوند.
به گزارش ســازمان امور مالیاتی کشــور، در 
اجرای تبصــره ۶ قوانین بودجه ســال های 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ مالیــات متعلق به خودروها 
و واحدهای مســکونی و بــاغ ویلاهای گران 
قیمت از طریق درگاه خدمــات الکترونیکی 
my.tax. سازمان امور مالیاتی کشور به نشانی

gov.ir به اطلاع عموم مردم شــریف کشور 
رســیده اســت. مالکان محترم می توانند با 
مراجعه به درگاه یاد شده نسبت به پرداخت 
مالیات تعیین شــده اقدام نمایند تا مشمول 

محدودیت های قانونی نشوند.
شایان ذکر است آن دســته از مالکانی که به 
ارزش های تعیین شــده یا مالکیت اعتراض 
دارند می توانند نسبت به ثبت اعتراض خود 

در درگاه یاد شده اقدام کنند.

عرضه جدید کامیون و کامیونت 
در بورس 

جزییات کامل عرضه های کامیون و کامیونت 
که دوشنبه هفته آینده )۱۵ اسفندماه( روی 
تابلو می روند، اعلام شد. جزییات عرضه های 
کامیون و کامیونت که دوشــنبه هفته آینده 
)۱۵ اسفندماه( روی تابلو بورس کالا می روند 

به این شرح است.
کامیونت فــورس )FORCE( بــدون خواب 
۶ تن بدون کاربری به تعداد ۸۵ دســتگاه با 
پیــش پرداخت ۳۰ درصدی بــه قیمت پایه 
۸۹۳ میلیون تومانی در ۳۱ خردادماه ۱۴۰۲  
تحویل مشتریان خواهد شــد. علاوه بر این 
کامیونت فــورس )FORCE( خوابدار ۶ تن 
بدون کاربری نیز  به تعداد ۲۵۰ دســتگاه با 
پیش پرداخت ۳۰ درصدی به قیمت پایه ۹۳۰ 
میلیون تومانی در۱۵ اسفندماه سال جاری به 

فروش خواهد رسید.
همچنین سیبا موتور هم کامیون کشنده فاو 
)FAW CA۴۱۸۰( را به تعداد ۶۰ دســتگاه 
با قیمت پایــه ۲۳۷ میلیون تومــان در ۳۰ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲  تحویل مشتریان خواهد 
  )EM POWER( شد. کامیون کشنده امپاور
نیز به تعداد ۱۳۰ دستگاه با قیمت پایه ۳۱۳ 
میلیون تومان در ۱۵ اسفندماه فروخته خواهد 

شد.
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رئیس جمهوری در آیین پایانی جشنواره خوارزمی 
تاکید کرد که دولت از شــرکت های دانش بنیان، 
پژوهشــگران و نخبگان حمایت خواهد کرد و از 
تمامی وزارتخانه ها خواســته شــده تا ارتباط با 
علم و دانشــگاه مورد غفلت قــرار نگیرد. آیت الله 
ســیدابراهیم رئیســی رئیس جمهوری در آیین 
اختتامیه جشــنواره بین المللی خوارزمی که در 
ســالن همایش های بین  المللی ســازمان صدا و 
سیما برگزار شــد، با تبریک اعیاد شعبانیه اظهار 
داشت: کشــف قوانین هســتی با دانش و تلاش 
صورت می گیرد. اگر از نعمت های الهی به خوبی 
بهره برداری شود، از نزول باران و سایر رحمت های 

الهی نگرانی نخواهیم داشت.
رئیسی عنوان کرد: علم و فناوری زیربنای اقتدار 
کشور است. در هر حوزه که می خواهیم پیش برویم 

باید با علم و دانش باشد. زنجیره نوآوری و فناوری، 
توسعه پایدار کشور را تضمین می کند. وی گفت: 
علم و فناوری مرز نمی شناسد. باید تعامل مان را با 
همه ملت ها و دولت ها در عالم در رابطه با انتقال 
دانش و فناوری افزایــش دهیم. باید تعاملی که با 
کشورهای همســایه و جهان داریم بر این اساس 

استوار باشد.
رئیس جمهوری با اشاره به پیشرفت های جوانان در 
حوزه های علمی گفت: مشوق اصلی در این رابطه 
رهبری بودند. ایشان در نشست ها گفتند که من 
حمایت خواهم کرد و حقیقتاً هم حمایت کردند. 
بنابراین پیشرفت های علمی را مرهون تلاش های 
دانشــمندان و حمایت های رهبری هستیم. وی 
تاکید کرد: دولــت خود را موظــف می داند تا از 
شرکت های دانش بنیان حمایت کند. دستگاه های 

اداری باید به پژوهشــگران و فعالان در این حوزه 
کمک کنند.

رئیسی گفت: لازم است نظام مسائل دستگاه های 
مختلف کشور شــناخته شــود و برای حل این 
مسائل دانشمندان ما پیش قدم شوند. اگر دانشگاه 
در کنار صنعــت، بازار و... باشــد، دانایی ضمیمه 
توانایی  می شود و زندگی خوبی برای مردم فراهم 
خواهد شد. وی ادامه داد: ما سرمایه گذاری برای 
پژوهش های کاربــردی را هزینه نمی دانیم؛ بلکه 
این بهترین سرمایه گذاری اســت. کار فناورانه و 
دانش بنیان در کشور خیلی می تواند اثرگذار باشد. 
فعال شدن اتاق های اندیشه ورزی می تواند برای 

ارائه حل مسائل نقش داشته باشد.
رئیس دولت سیزدهم خاطرنشان کرد: ما در دولت 
به معاونت علمی و وزارت علــوم اعلام کردیم که 

در کنار همه وزارتخانه ها حضور داشــته باشند. 
همه وزارتخانه ها نیز بدون اســتثنا نباید ارتباط 
با دانشــگاه و علم و فناوری را مــورد غفلت قرار 
بدهند تا کشــور بتواند از علــم و کار علم پایه و 
 فناوری پایه بهره مند شــود. ما به دنبال پیشرفت 

جامعه هستیم.
وی درباره جشنواره خوارزمی هم گفت: چهره های 
برتر بسیاری در کشور داریم. این چهره ها باید به 
صورت جدی مورد تشویق و حمایت قرار بگیرند. 
این جشنواره حرکتی نمادین و بسیار خوب است 
اما باید به کار واقعی تبدیل شود؛ یعنی پژوهشگر 
مورد حمایت جــدی قرار بگیرد. دســتگاه ها به 
گونه ای حمایت کنند که یک نخبه احساس کند 
کارش مورد حمایت است. این اقدام با بخشنامه و 

سخن صورت نمی گیرد.

سخنگوی تعزیرات درباره صرافی هایی که از فروش ارز 
امتناع می کنند، گفت: در مورد عدم فروش ارز ما مبنایی 
نداریم که با آنها برخورد کنیم زیرا ارز یک کالای مورد نیاز 
عامه مردم نیست که اگر صرافی ها از فروش ارز امتناع 

کنند با آنها برخورد کنیم.
محمدعلی اسفنانی درباره تخلفات مربوط به حوزه ارز 
گفت: در حوزه تخلفات ارز، قاچــاق ارز به ما مربوط می 
شود زیرا بیشترین پرونده های تشکیل شده در حوزه ارز، 
قاچاق ارز است که به دو صورت انجام می شود؛ یک بخشی 
از آن در زمان ورود به کشور است که مسافر به همراه خود 
ارز وارد کشور می کند و بخش دیگر این است که مسافر از 
اینکه ارز همراهش است را بازگو نمی کند که تخلف است. 
همچنین هنگام خروج از مرزهای دریایی و زمینی و هوایی 
همراه داشتن مازاد ارزی که مقدارش تعیین و مشخص 
شده، تخلف است. مثلا در مرزهای زمینی اعلام شده که تا 
۵ هزار یورو و معادل آن ارزهای دیگر مجاز است که مسافر 
همراه خود ببرد و همچنین در مرزهای هوایی تا ۱۰ هزار 
یورو می توانند مسافران همراه خود داشته باشند و  مازاد 

این مقادیر مشخص شده قاچاق محسوب می شود.
وی افزود: در داخل کشور نگهداری  ارز منوط به مصوبه 

های بانک مرکزی است و بانک مرکزی مصوب می کند 
هر فرد چقدر ارز می تواند همراه داشته باشد؛ لذا خرید و 
فروش ارز به جز در صرافی ها جرم تلقی می شود و مصداق 
مجازات آن در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز هم آمده 
است. همچنین به صرافی ها ابلاغ شده که چه مقدار ارز 
باید به هر فردی بفروشند و اگر مازاد آن را بفروشند، تخلف 

است و مصداق تخلف فروش بی ضابطه ارز است.
اســفنانی در پایان گفت: اگر هر واحد صنفی یا شرکت 
تولیدی و کارخانه ای کالای اساسی مردم را نگه دارد و 
به مردم عرضه نکند، اگر مصداق احتکار نشود، مصداق 
امتناع از عرضه خواهد بود ولی ارز، نیاز عامه نیست و ارز 
در یک پروسه خاصی توسط افراد مشخصی استفاده می 
شود و معمولا در داخل کاربردی ندارد و هیچ معامله ای 
با ارز نباید صورت گیرد؛ البته ممکن است تخلفاتی باشد 
زیرا گاهی به ما گزارش می دهند فلان مرکز فروش در 
فلان جای تهران کالاهایش را با ارز و دلار می فروشد که 
تخلف دیگری است و در صلاحیت ما ممکن است نباشد 
ولی عرضه ارز در مراکز مشخص صرافی است و مصرفش 
در خارج از کشور است؛ لذا ما چیزی تحت عنوان امتناع 

از عرضه ارز نداریم.

بر اساس اعلام معاونت روابط کار وزارت تعاون تا پایان 
شهریورماه امسال ۵۰۰ هزار نفر به جمع بیمه شدگان 
اجباری تامین اجتماعی افزوده شده که به منزله رونق 
حوزه تولید بوده است. به گزارش ایسنا، یکی از وظایف 
وزارت کار علاوه بر اجرای سیاست های اشتغال، حمایت 
از نیروهای کار شاغل است و از این منظر بررسی بیمه 

شدگان شاغل و سهم آنها از کل شاغلان ضروری است.
در تعریف، بیمه شده به فردی گفته می شود که با پرداخت 
مبالغی به عنوان حق بیمه، حق استفاده از مزایای مندرج 
در قانون سازمان بیمه گر را دارد. بیمه شده اجباری، بیمه 
شده ای است که به دستور کارفرما یا نماینده او در محلی 
به نام کارگاه کار می کند و حقوق می گیرد اما بیمه شده 
خاص، فردی است که مشمول بیمه اجباری نبوده و با 
میل خود تحت پوشــش مقررات تأمین اجتماعی قرار 

گیرد.
بر اساس گزارش ها، طی یکســال گذشته بیش از یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار نفر بیمه شده جدید جذب سازمان 
تامین اجتماعی شدند. آنطور که علی حسین رعیتی فرد 
- معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر 
داده است تا پایان شهریورماه امسال به شمار بیمه شدگان 

اجباری در کشور ۵۰۰ هزار نفر اضافه شده است. به اعتقاد 
وی افزایش آمار بیمه شدگان اجباری تامین اجتماعی 

نشانگر رونق حوزه تولید است.
فروردین ماه امســال وزارت کار اعلام کرد که بیش از 
یک میلیون و ۱۰۷ هزار نفر بیمه شده جدید به مجموع 
بیمه شدگان تامین اجتماعی اضافه شده که ۷۵۰ هزار 
نفر آنها مربوط به نیمه دوم سال ۱۴۰۰ هستند.از این 
تعداد ۷۰ درصد معادل ۵۰۰ هزار نفر بیمه شده اجباری 
هســتند و بیمه پردازی آنها از طــرف کارفرما صورت 

گرفته است.
یکی از سیاســتهای مثبت و اثرگذار دولت ســیزدهم 
افزایش حداقل دســتمزد کارگران در سال جاری بود 
که باعث شد در ۶ ماهه اول سال ۱۴۰۱ افزایش تعداد 
بیمه شدگان اجباری سازمان تامین اجتماعی نسبت به 
مدت مشابه سال قبل بیش از ۶ درصد رشد داشته باشد. 
بر اساس گزارش مرکز برنامه ریزی و اطلاعات راهبردی 
وزارت کار، از مجموع بیمه شدگان تحت پوشش سازمان 
تامین اجتماعی در ۹ ماهه سال گذشته ۳۹.۹ درصد از 
بیمه شدگان، بیمه شدگان اصلی هستند که حدود ۸۸.۹ 

درصد آنها را بیمه شده شاغل تشکیل می دهند.

رئیس جمهور در آیین اختتامیه جشنواره بین المللی خوارزمی اعلام کرد:

حمایت دولت از شرکت های دانش بنیان و پژوهشگران

سخنگوی تعزیرات: 

ارز کالای مورد نیاز عامه مردم نیست
افزایش ۵۰۰ هزار نفری بیمه شدگان اجباری

رونق حوزه تولید در شش ماهه امسال

گروه اقتصاد ایران وجهان
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ســخنگوی وزارت صمت گفت: بانک ها باید بابت ۵۰۰ میلیون تومان 
پول مسدود شــده به متقاضیان خودروهای وارداتی سود کوتاه مدت 
بپردازند. متقاضیان خرید خودروهای وارداتی در حالی باید مبلغ ۵۰۰ 
میلیون تومان را در حساب خود در بانک ها مسدود کنند که بنا به گفته 
ســخنگوی وزارت صنعت، بانک ها بابت این پول مسدود شده باید به 
متقاضیان سود کوتاه مدت پرداخت کنند. امید قالیباف در یک برنامه 
تلویزیونی در این خصوص اعلام کرد: برای ثبت درخواست خودروهای 
وارداتی متقاضیان می توانند مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان را از طریق ۲۲ 
بانک به عنوان رقم مسدودی واریز کنند. وی عنوان کرد: بانک های طرف 
قرارداد شــامل بانک اقتصاد نوین، آینده، پارسیان، پست بانک، بانک 
تجارت، توسعه و تعاون، بانک دی، رسالت، رفاه کارگران، سپه، سرمایه، 
سینا، بانک شهر، بانک صادرات، صنعت و معدن، کشاورزی، مسکن، 
کارآفرین، ملت، ملی، اعتباری ملل و قرض الحسنه مهر ایرانیان هستند.
بنا به این گزارش، متقاضیان خودروهای وارداتی از شنبه ۶ اسفندماه 
به مدت یک هفتــه فرصت دارند بــه ســامانه یکپارچه تخصیص 

خودروهای وارداتی به آدرس saleauto.ir مراجعه و پیش ثبت نام 
خود را انجام دهند. پیش شرط ثبت نام سامانه، موجودی حساب بانکی 
متقاضی است که به طور علی الحساب ۵۰۰ میلیون تومان تعیین شده 
است. بر این اساس متقاضیان خرید خودروهای وارداتی باید قبل از 
ثبت نام در سامانه، با مراجعه به شعب بانک های منتخب، فرم مسدودی 
۵۰۰ میلیون تومان برای خرید خودروهای خارجی را پر کنند. این پول 

درحساب شخصی متقاضی باقی می ماند و مسدود می شود.
فرآیند عرضه خودروهای وارداتی شــامل ۳ مرحله است: در مرحله 
اول ثبت نام خودرو انجام و پس از آن یک فهرست نوبت دهی منتشر 
می شود. در مرحله دوم واردکننده نســبت به عرضه خودرو اقدام و 
افراد مطابق با نوبت خود می توانند نســبت به خرید اقدام کنند. در 
مرحله سوم با ارسال دعوت نامه توسط واردکنندگان، خودرو تحویل 

خریداران می شود.
اما در حالی ثبت نام برای فروش خودروهای وارداتی از دیروز آغاز شده 
که مشــخص نبودن نوع خودرو و زمان تحویل، محل انتقاد صاحب 

نظران خودرویی است. این در شرایطی است که تعداد خودروهایی که 
عرضه خواهد شد، گفته شده براساس تعداد ثبت نام هایی که صورت 
خواهد گرفت، تصمیم گیری می شود، اما بنا به گفته مدیر طرح واردات 
خودرو وزارت صمت، حداقل فروش ۱۰۰ هزار خودرو در یک بازه شش 
ماهه دیده شده اســت. مهدی ضیغمی اعلام کرده است: متقاضیان 
بایستی مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان را در حساب وکالتی خود مسدود 
کنند تا زمانی که حق تقدم مشخص شود و طبق نوبتی که مشخص 
شده است، بر اساس خودروهایی که عرضه و ثبت نام می شود، مبلغ 

اولیه را تکمیل وجه و واریز می کنند.
این مقام مســوول در رابطه با مــدت زمانی که بایســتی این ۵۰۰ 
میلیون تومان در حساب شخص مســدود بماند، متذکر شدهاست: 
افراد می توانند هر زمان که بخواهند پــول خود را خارج کنند، اما در 
صورت برداشت، از نوبت هم خارج خواهند شد. تا زمانی که عرضه ها 
مشخص شود، بایستی مبلغ مسدود باشد و در زمان ثبت نام شرکت ها 

و خودروهایی که حاضر هستند، اعلام می شود.

رئیس اتحادیه فروشندگان لاستیک، فیلتر روغن و پنچرگیران تهران ضمن 
اشاره به درخواست تایرسازان بر تعیین قیمت واقعي براي تایر گفت: قیمت 
تایر در بازار به دلیل عدم عرضه لاستیک، ملتهب اســت. توزیع گسترده با 
قیمت واقعي تنها راهکار ثبات قیمت در بازار است. محمدرضا آل سارا، رئیس 
اتحادیه فروشندگان لاستیک، فیلتر روغن و پنچرگیران تهران در خصوص 
وضعیت قیمت تایر در بازار اظهار داشــت: قیمت تایر در بازار به دلیل عدم 
عرضه لاستیک، ملتهب است و بروز تشنج هایي در این بازار را شاهد هستیم.

وي در خصوص نحوه توزیع تایر در بازار افزود: هر کدام از تولیدکنندگان تایر 
داراي حدود ۴۰۰ نماینده هستند و تمامي نمایندگیها در سطح پایتخت و 
کشور مي بایست نسبت به توزیع لاستیک اقدام نمایند و توزیع از طریق تعداد 
محدودي از واحدهاي تولیدي و نمایندگي ها مشکلي را رفع نمي کند. رئیس 
اتحادیه فروشندگان لاستیک، فیلتر روغن و پنچرگیران تهران در خصوص 
راهکارهاي ساماندهي بازار تایرگفت: اگر تولیدکنندگان بتوانند نظر موافق 

سازمان حمایت را در افزایش قیمت تایر جلب نمایند و مجوز عرضه لاستیک 
با قیمت واقعي که مورد تقاضاي این بخش است، اخذ شود و علاوه بر آن، توزیع 
لاستیک از طریق نمایندگیها به صورت گسترده صورت بگیرد، قطعا در کوتاه 

مدت اثر مثبت آن را بر بازار شاهد خواهیم بود.
آل سارا تصریح کرد: عرضه محدود تایر از طریق تعداد محدودي از نمایندگان، 
این پیام را به بازار منتقل میکند که لاستیک موجود نیست و در مقابل، توزیع 
گسترده تنها راهکار به ثبات رســیدن قیمت این کالا در بازار است. وي در 
خصوص وضعیت تامین و قیمت روغن موتور در بازار شب عید تصریح کرد: 
توزیع روغن موتور در بازار نســبت به تایر به نحو مناسبتري در حال انجام 
است و افزایش قیمتي که تولیدکنندگان نســبت به آن اقدام نموده باشند، 

مشاهده نمیشود.
رئیس اتحادیه فروشــندگان لاســتیک، فیلتر روغن و پنچرگیران تهران با 
تصریح بر اینکه بازار با کمبود روغن مواجه است اما نگران کننده نیست، در 

خصوص وضعیت عرضه روغن هاي تقلبي در ماه پایاني سال اذعان داشت: 
با هماهنگي یکي از شــرکت هاي تولیدي با هدف عرضه مستقیم روغن به 
واحدهاي خدماتي، دفتــري در محل اتحادیه براي توزیــع روغن موتور به 
اعضاي اتحادیه اختصاص یافته اســت. با تامین مســتقیم روغن واحدهاي 

صنفي از محل اتحادیه، تقلب به صفر مي رسد.
آل سارا یادآور شد: به همین دلیل اتحادیه همواره خرید از واحدهاي صنفي 
داراي پروانه کسب را به مصرفکنندگان توصیه مي نماید تا استفاده از روغن 
هاي تقلبي موجب بروز نقص در موتور خودرو نشود. وي با توجه به افزایش 
تقاضا در ماه پایاني سال در خصوص وضعیت عرضه روغن هاي تقلبي به بازار 
خاطرنشان کرد: مسئولان نظارتي به وظایف خود به خوبي عمل نمودهاند و 
عرضه روغن هاي تقلبي در ماه هاي اخیر بسیار کاهش یافته است. اتحادیه نیز 
در صورت مواجهه با این تخلف به منظور برخورد قانوني، قطعا متخلفان را به 

مراجع ذي صلاح معرفي خواهد کرد.

با نزدیک شدن به ایام نوروز و خانه تکانی ها، مصرف آب در تهران صعودی شده است 
و هر روز به رکورد های جدید می رسد با این حال آبفای تهران نسبت به بد مصرفان 
هشدار جدی داده است. به گزارش مهر، هفته گذشته بود که آبفای تهران نسبت به 
مصرف آب شهروندان تهرانی در آخر هفته های اسفند هشدار داد، چرا که از یک سو 
آمار و ارقام معادل مصرف در پیک تابستان است زیرا که حجم سدهای تهران تنها ۲۲۲ 
میلیون متر مکعب ذخیره دارند که تمامی این حجم قابل برداشت نیست و در دسته 
ذخایر استراتژیک ما قرار می گیرد. شاید به همین دلیل است که مسئولان امر نسبت 
به این موضوع هشدار داده اند و گمانه زنی هایی مبنی بر ناپایداری شبکه آب تهران 
وجود دارد. حجم آب سدهای استان تهران ۲۵ درصد نسبت به روز مشابه سال گذشته 
کاهش نشان می دهد اما این تنها بخشی از ماجراست چرا که مصرف آب در روزهای 
اسفند به ۳ میلیارد لیتر در شبانه روز رسیده است در حالی که سال گذشته این عدد 
از ۲۹۰۰ میلیارد لیتر گذر نکرد. این میزان در حالی رکورد جدید مصرف را ثبت کرده 
است که از ابتدای مهرماه سال جاری تا کنون برای مشترکان آب محدودیت هایی 
صورت گرفت به طوری که انشعاب ۳۶ هزار مشترک بد مصرف قطع شده است. یکی 
از راهکارهایی که وزارت نیرو برای کاهش مصرف آب در نظر گرفته است افزایش نرخ 

آب بها به ازای هر متر مکعب است. وزارت نیرو از سال آینده از طریق شرکت های آب 
و فاضلاب استانی سراسر کشور مکلف است علاوه بر نرخ آب بها به ازای هر مترمکعب 
فروش آب شرب بالاتر از الگوی مصرف، تا دو برابر بیش از الگو، ۱۵ درصد نرخ آب بها 
را افزایش دهد و از مشترکانی که بیش از دو برابر الگو مصرف کرده اند به ازای هر متر 
مکعب مازاد، ۳۵ درصد نرخ را افزایش و از آنان دریافت و به خزانه داری کل کشــور 

واریز کند. وجوه فوق مشمول مالیات بر درآمد و مالیات بر ارزش افزوده نخواهد بود.
علی اکبر ملکوتی مدیر بهره برداری از تأسیسات شــهری آبفای تهران در رابطه با 
وضعیت آبی تهران به مهر گفت: سه ســال متوالی خشک سالی را در کشور تجربه 

کردیم و در سال جاری خوشبختانه مقدار بارندگی در حوزه آبریز سدها داشتیم.
وی ادامه داد میزان بارندگی از ابتدای سال آبی تا کنون به عبارتی از ابتدای مهر ماه در 
حوزه آبریز سدهای تأمین کننده آب شرب تهران داشتیم حدود به ۱۰۳.۵ میلی متر 
است که این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۱۲ درصد کاهش داشته 

است و در مقایسه با بلند مدت ۲۹ درصد کاهش داشته است.
مدیر بهره برداری از تأسیسات شهری آبفای تهران اضافه کرد: همانطور که می دانید 
بارندگی هایی که داشتیم در مقایسه با سال گذشته ۱۲ درصد کاهش داشته است، 

ضمن آنکه سال گذشته در شرایط خشکسالی قرار داشتیم و این به معنای آن است 
که از آن میزان هم بارندگی کمتری داشته ایم. ملکوتی اضافه کرد: باید توجه داشت 
بارندگی که تا کنون داشتیم، به میزانی نبوده که بتواند روند خشکسالی را جبران کند، 

بنابراین همچنان با محدودیت منابع در استان تهران روبرو هستیم.
مدیر بهره برداری از تأسیسات شهری آبفای تهران خاطر نشان کرد: ما در روزهای 
گذشته شاهد مصرف ۵۰ هزار لیتر بر ثانیه بوده ایم عددی که با مصرف در روزهای گرم 
سال برابری می کند و شهروندان ساکن در شهر تهران باید در جریان باشند. شهروندان 
باید آگاه باشند شــرایط آبی که در پشت سدها حاکم اســت به دلیل خشکسالی 
سال های گذشته نسبت به سال گذشــته از ذخیره های آن بسیار کم شده است به 
طوری که هم اکنون ذخیره سدهای ما نسبت به سال گذشته ۸۲ میلیون متر مکعب 
کاهش یافته است. وی خاطر نشان کرد: بنابر ین مصرفی که وجود دارد به خصوص 
با نزدیک شدن به ایام نوروز و افزایش مصرف به دلیل خانه تکانی ما درخواستمان 
از شهروندان این اســت که برای مصارف غیر ضروری از آب شرب استفاده نکنند و 
روش های جایگزین را پیش بگیرند. در شــرایطی که ما با بحران آب روبرو هستیم 

استفاده از آب شرب برایی شست و شوی مشاعات حیات و..... منطقی نیست.

پرداخت سود بانکی به ثبت نام کنندگان خودروهای وارداتی

توزيع گسترده تاير با قيمت واقعي راهکار ثبات قيمت است

مصرف آب به مرز هشدار رسيد
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رئیس اتحادیــه لوازم خانگی تهــران گفت که 
واحدهایی کــه اخیرا افزایش قیمت داشــتند، 
هنوز قیمت ها را به قبــل برنگردانده اند. از اواخر 
دی ماه قیمت برخی محصــولات لوازم خانگی 
۱۰ تا ۱۵ درصد از سوی شرکت ها افزایش یافته 
و پیگیری ها نشــان می دهد مجوزی برای این 
افزایش قیمت صادر نشده است. تولیدکنندگان 
می گویند با وجود ارائه لیست افزایش قیمت مواد 
اولیه، وزارت صمت هنوز با افزایش قیمت لوازم 

خانگی موافقت نکرده است. 
از طــرف دیگر به گفته آن ها قیمــت مواد اولیه 
رها اســت و با دلار تغییر می کنــد. همچنین 
تولیدکننــدگان به دلیل مشــکلات مربوط به 
ســرمایه در گردش خواســتار فروش اعتباری 
مواد اولیه هســتند. در مقابل سخنگوی وزارت 
صمت درباره افزایش قیمت اخیر شــرکت های 
لوازم خانگــی گفته که مواد اولیــه این صنعت 
افزایش نیافته و بیشــتر صنایــع تولیدکننده 
لوازم خانگی، لوازم خط تولیدشــان را برای پنج 
ماه آینده بــا نرخ ارز قبلی خریده انــد، بنابراین 
نیازی به افزایش قیمــت وجود ندارد. موضوعی 

که تولیدکننــدگان آن را رد کردنــد. در نهایت 
هفته گذشته حسین فرهیدزاده، رئیس سازمان 
حمایــت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان، 
درباره نتیجه این درخواســت ها پاسخ روشنی 
نداد و به توضیح رونــد اعمال قیمت های جدید 
اکتفا کرد.  او همچنین تاکیــد کرد که معاونت 
سرمایه ای سازمان حمایت واحدهای که بدون 
مجوز افزایش قیمــت دادند را احضــار کرده و 
به آن ها تذکر داده و این واحدها مکلف شــدند 

قیمت ها را برگردانند.
برای پیگیری این موضوع به سراغ رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگی تهــران رفتیم. اکبر 
پازوکی در این رابطه در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه فقط چند شرکت قیمت ها را افزایش داده 
بودند و این موضوع مربوط به همه شــرکت ها 
نیســت، اظهار کرد: هنــوز هیچ کــدام از این 
شرکت ها قیمت های خود را برنگردانده اند. وی 
افزود: البته ســازمان حمایت افزایش و برگشت 
قیمت را رصد می کند. اما مشــاهدات در سطح 
عرضه نشــان می دهد قیمــت محصولاتی که 

افزایش قیمت داشتند تغییر نکرده  است.

مدیرکل بازرســی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهادکشاورزی اعلام کرد: واردات گوشت 
تا پایان اردیبهشت ماه ادامه دارد تا در بازار ثبات 

ایجاد شود.
خیالتان راحت، گوشت قیمت رسمی ندارد؛ این 
موضوع را می شــود از اظهارنظر اخیر مدیرکل 
حقوقی ســازمان تعذیرات حکومتی احســاس 
کرد. یوزباشــی در یک برنامه تلویزیونی عنوان 
کرد: قیمت گوشت، چه گوسفندی و چه گاوی 
به صورت رسمی به ما اعلام نشده است و در حال 
حاضر گوشــت قیمت مصوبی ندارد. وی گفت: 
قیمت گوشــت منجمد را آن بخشــی که برای 
تنظیم بازار بوده، وزارت جهادکشــاورزی اعلام 
کرده که نزدیک به ۱۷۵ و ۱۸۵ هزار تومان است 
و توسط دولت و شهرداری نیز عرضه خواهد شد.

این اظهارات در شــرایطی اســت که مســعود 
امراللهی، مدیرکل بازرسی و نظارت بر کالاهای 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی که در یک برنامه 
تلویزیونی صحبت می کرد، گفت: عرضه گوشت 
گوساله داخلی در ۴ تیکه در میادین میوه  و تره 
بار و صنوف منتخب تهران آغاز شده  است. بر این 
اساس نیز قیمت قلوه گاه گوساله ۲۰۳ هزار تومان، 
سردست ۲۰۵ هزار تومان، ران ۲۵۷ هزار تومان و 
راسته ۲۶۴ هزار تومان است.او ادامه داد: در تلاش 
هستیم در روزهای آینده گوشت گوساله داخلی را 

در استان های دیگر نیز توزیع کنیم.
مدیرکل بازرســی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهادکشاورزی اضافه کرد: واردات گوشت 
نیز تا پایان اردیبهشــت ماه ادامه دارد تا در بازار 
ثبات ایجاد شــود. او همچنین به توزیع گوشت 
منجمد نیز اشــاره کرد و گفت: توزیع گوشــت 
منجمد ۱۵۰ هزار تومانــی همچنان ادامه دارد. 
توزیع گوشــت منجمد قطعه بندی شده نیز در 
فروشــگاه های زنجیــره ای انجام می شــود که 

میانگین قیمت آن ۱۶۵ تا ۱۷۰ هزار تومان است. 
قرار اســت به زودی توزیع این گوشت در سایر 

استان ها نیز عملیاتی شود.
در این میان، براساس آخرین نرخنامه سازمان 
مدیریت میادین شــهرداری تهران، قیمت انواع 
گوشت تازه گوســاله و گوســفندی داخلی در 
میادین میوه و تره بار اعلام شــد. به این ترتیب، 
سازمان مدیریت میادین شهرداری تهران اعلام 
کرد براســاس این نرخنامه، قیمت گوشت تازه 
گوسفندی داخلی و گوساله، با نرخ های مصوب 

جدید در میادین میوه و تره بار عرضه می شود.
قیمــت انــواع گوشــت گوســفندی داخلی و 
گوساله به این شرح اعلام شــده است. ۱- ران 
گوسفندی با استخوان هرکیلوگرم؛ بسته بندی 
در محل ۳۶۷۴۰۰ تومان و شــرکتی ۳۹۷۱۰۰ 
تومان، ۲- راســته گوســفندی با اســتخوان 
هرکیلوگرم؛ بســته بنــدی در محل ۳۱۹۰۰۰ 
تومان و شرکتی ۳۲۱۰۰۰ تومان، ۳- سردست 
گوسفندی با ماهیچه هرکیلوگرم؛ بسته بندی 
در محل ۳۲۵۰۰۰ تومان، ۴- گردن گوسفندی 
هرکیلوگرم؛ بســته بنــدی در محل ۲۸۵۰۰۰ 
تومان، ۵- قلوه گاه گوســفندی بی اســتخوان 
هرکیلوگرم؛ بســته بنــدی در محل ۲۲۵۰۰۰ 
تومان و شرکتی ۲۳۵۰۰۰ تومان، ۶- ران گوساله 
هرکیلوگرم؛ بســته بندی در محل ۲۵۷۰۰۰ و 
شــرکتی ۲۹۸۰۰۰ تومان. ۷- راســته گوساله 
بدون اســتخوان هرکیلوگرم؛ بســته بندی در 
محل ۲۶۴۰۰۰ تومان، ۸- سردســت گوساله 
پاک شــده هرکیلوگرم؛ بســته بندی در محل 
۲۵۵۰۰۰ تومان و شرکتی ۲۹۷۰۰۰ تومان، ۹- 
گردن گوساله هرکیلوگرم؛ بسته بندی در محل 
۲۵۵۰۰۰ تومان و شرکتی ۲۸۵۰۰۰ تومان، ۱۰- 
قلوه گاه گوساله هرکیلوگرم؛ بسته بندی در محل 

۲۰۳۰۰۰ تومان و شرکتی ۲۲۵۰۰۰ تومان.

مرکز آمــار ضمن اعــلام تغییرات 
قیمــت کالاهــای خوراکــی در 
مناطق شــهری اعلام کرد: در گروه 
"گوشت قرمز، سفید و فرآورده های 
آن" ،اقــلام " گوشــت گوســفند 
" با ۲۱,۸ درصد ،" گوشــت گاو یا 
گوســاله" با ۱۳.۲ درصد بیشترین 
 افزایش قیمت را نســبت به ماه قبل 

داشتند.
مرکز آمــار ضمن انتشــار گزارش 
متوســط قیمت کالاهای خوراکی 
منتخب درمناطق شهری کشور در 
بهمن ۱۴۰۱ اعلام کــرد: در گروه 
"گوشت قرمز، سفید و فرآورده های 
آن" ،اقــلام " گوشــت گوســفند 
" با ۲۱,۸ درصد ،" گوشــت گاو یا 
گوساله" با ۱۳.۲ درصد ،" ماهی قزل 
آلا" با ۱۲.۲ درصد بیشترین افزایش 
قیمت را نسبت به ماه قبل داشته اند.

در بهمن ماه ۱۴۰۱ تغییرات متوسط 
قیمت اقلام خوراکی منتخب برای 
گروه های مختلف کالاهای خوراکی 
در مناطق شــهری کشور بشرح زیر 
است: نان و غلات: در این گروه، اقلام 
" برنج خارجی درجــه یک " با ۵,۲ 
درصد و " رشته آش " با ۳.۲ درصد 
بیشترین افزایش قیمت را نسبت به 

ماه قبل داشته اند.
گوشت قرمز، سفید و فرآورده های 
آن هــا: در ایــن گــروه، اقــلام " 
گوشت گوســفند " با ۲۱,۸ درصد 
،" گوشــت گاو یــا گوســاله"  بــا 

۱۳.۲ درصد ،" ماهی قــزل آلا"  با 
۱۲.۲ درصــد بیشــترین افزایش 
 قیمــت را نســبت بــه مــاه قبل 

داشته اند.
لبنیات، تخــم مرغ و انــواع روغن: 
در این گــروه، بیشــترین افزایش 
قیمت نســبت به ماه قبــل مربوط 
به " شیر خشــک" با ۱,۳ درصد و 
" دوغ پاســتوریزه " بــا ۰,۸ درصد 
می باشــد و همچنین بیشــترین 
کاهش قیمــت مربوط بــه " تخم 
مرغ ماشــینی " بــا ۱.۹- درصد و 
 "شیر پاســتوریزه" با ۰,۱ - درصد   

بوده است.
میــوه و خشــکبار: در ایــن گروه، 
بیش ترین افزایش قیمت نسبت به 
ماه قبل مربوط به " انار " با ۱۷ درصد 
،" موز " با ۱۱.۹ درصد ، " هندوانه" با 
۷.۲ و "پسته" با ۶.۹ درصد می  باشد.

سبزیجات و حبوبات: در این گروه، 
بیش ترین افزایش قیمت نســبت 
به ماه قبل مربوط بــه" فلفل دلمه 
ای "  با ۳۱,۱ درصــد، " بادمجان" 
بــا ۲۶.۲ درصد ، " خیــار" با ۲۳.۷ 
 درصد و " پیــاز "  بــا ۲۲.۵ درصد 

می  باشد.
قند و شــکر، آشــامیدنی ها و سایر 
خوراکی ها: در این گروه، بیشترین 
افزایش قیمت نســبت به ماه قبل 
مربوط به " نوشــابه گازدار " با ۵,۷ 
درصد و " چای خارجی بسته ای" با 

۱.۶ درصد می  باشد.

بازار پیش فروش متراژهایی 
از یک آپارتمــان به چند نفر 
در تهــران گرم شــده و این 
نوع معاملات عمدتا توســط 
تعاونی ها در منطقه ۲۲ انجام 
می شــود. در این فرآیند افرادی که قادر به خرید شش 
دانگ یک آپارتمان نیســتند، برای حفــظ ارزش پول و 

سرمایه گذاری در بازار مسکن، سهام خریداری می کنند.
به گزارش ایسنا، با کاهش توان متقاضیان به تدریج تقاضا 
برای پیش خرید متراژ مشخصی از یک آپارتمان افزایش 
یافته است. فروش ســهام پروژه های مسکونی از سوی 
تعاونی ها و سازندگان سال هاست که در کشور اجرا می شود 
اما تا قبل از نوسانات سال های اخیر رونق چندانی نداشت. 
سازندگان از طریق واگذاری امتیاز متراژهای مشخصی 
از پروژه های مســکونی و تجاری خود به افراد مختلف، 

نقدینگی لازم را برای تکمیل طرح ها جذب می کنند.
در بین آگهی های منطقه ۲۲ تعداد قابل توجهی آگهی 
فروش سهام مسکن دیده می شود. با توجه به متراژ بالای 
واحدهای مسکونی این منطقه و عدم تناسب توان خرید 
متقاضیان با نرخ های موجود، برخی از پروژه ها به صورت 

متری به فروش می رسد. مکانیزم معاملات بدین صورت 
است که متراژ مشخصی از واحد مسکونی در قالب سهام 

عرضه می شود.
به طور مثال یک واحد ۲۰۰ متری برای پیش فروش عرضه 
می شود و چهار فرد مختلف هرکدام ۵۰ متر از این واحد 
را به صورت سهام خریداری می کنند. قیمت تعیین شده 
معمولا پایین تر از نرخ های موجود در بازار است که البته به 
صورت علی الحساب تعیین می شود. در آینده ممکن است 
با ضرایبی درخصوص انتخاب طبقه، انشعابات، مشاعات 
و پارکینگ، قیمت آپارتمان مــورد نظر افزایش یابد که 
متقاضی باید این اختلاف قیمت را بپــردازد. با تکمیل 
پروژه، هریک از چهار نفر می توانند سهام خود را از آپارتمان 

مدنظر با نرخ روز در بازار عرضه کنند.
گفته می شــود با توجه به بالا بودن تعــداد متقاضیان، 
سهام این پروژه ها از نقدشوندگی خوبی برخوردار است. 
به گفته ی فعالان صنعت ساختمان، مدت زمان فروش 
واحدهای نوساز در منطقه ۲۲ که به صورت یکجا عرضه 
می شوند، بیش از پروژه هایی است که به شکل سهام به 

فروش می رسند.
اما بررسی ها از بازار مسکن شهر تهران در هفته های اخیر 
گویای آن است که هر دو طرف عرضه و تقاضا با احتیاط 
وارد فرآیند معاملات می شوند. فروشندگان تحت تاثیر 

انتظارات تورمی قرار دارند و خریــداران از توانایی کافی 
برخوردار نیستند.

سعید لطفی ـ عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک 
تهران می گوید: سهم معاملات خانه اولی ها در بازار مسکن 
شهر تهران کاهش یافته و عمده خرید و فروش ها از نوع 
تبدیل است. برخی افراد هم اقدام به خرید متری مسکن 
به صورت سهام پروژه می کنند. اما بخر و بفروش ها با توجه 
به نوسانات اقتصادی، کمتر ریسک خرید و فروش  در بازار 
مسکن را می پذیرند. وی افزود: با این حال تعداد معاملات 
مسکن در ماه گذشته از ۱۲ هزار فقره عبور کرد که وضعیت 
نســبتا مطلوب معاملات را در پایتخت نشان می دهد. 
بخشی از معاملات به منظور حفظ ارزش دارایی و بخش  

دیگر از نوع تبدیل به احسن است.
دی ماه ۱۴۰۱ متوســط قیمت هر متــر خانه در تهران 
بر اساس میانگین حســابی ۵۲.۷ میلیون تومان و طبق 
میانگین وزنی ۵۴.۹ میلیون تومان اعلام شده است. مرکز 
آمار اعلام کرد که تورم ماهیانه مسکن در تهران ۹.۸ درصد 
و تورم نقطه به نقطه ۶۶ درصد بود. هم چنین  ۱۲ هزار و 
۱۳۹ آپارتمان مسکونی در تهران طی دی ماه امسال خرید 
و فروش شد که از افزایش ۳.۱ درصد در مقایسه با ماه قبل 
حکایت دارد. با توجه به تجربه بازار در سال های اخیر این 

تعداد خرید و فروش، رونق نسبی بازار را نشان می دهد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تقاضا برای پیش خرید متراژ مشخصی از آپارتمان ها افزایش یافته است

سرمایه های خرد در راه بازار مسکن

تغييرات قيمتی کالاهای اساسی در بهمن ماه

قيمت های لوازم خانگی هنوز برنگشته است شرایط  خروج بازار مسکن از رکود  
حسن محتشم، کارشناس مسکن

انتظارات جامعه از طرح فــروش متری کنترل بازار 
مسکن و همچنین خانه دار کردن مردم است. این در 
حالی است که در این طرح بعید است با توجه به شرایط 

بازار مسکن و رشد قیمتها بتوان صاحب خانه شد. 
۲۰ سال پیش هم فروش متری مسکن در بورس 
کالا رخ داد و البته تجربه موفقی نشد. مدت ها از 
این موضوع گذشته و اجرای این طرح دوباره مطرح 
شده است. دولت تصمیم دارد که با اجرای چنین 
طرحی، بازار مســکن و قیمت های آن را با ثبات 
همراه کند. در حالی که متولی مــی دادند که با 
اجرای این طرح، امکان بازگشت قیمت مسکن به 

روند کاهش یا تثبیت آن وجود ندارد.
فروش متری مسکن در اواخر دهه ۷۰ تجربه شد اما 
به دلایل نامعلومی متوقف شد. اما این فروش متری 
تأثیری بر روی تولید نخواهد گذاشت.تنها تأثیری 
که این کار خواهد داشت این است که سرمایه های 
جزو کوچک وارد خرید خانه شود. با توجه به اینکه 
ارزش پول هر روز با توجه به تــورم کاهش پیدا 
می کند طرح فروش متــری خانه مقابل کاهش 

سرمایه ها را می گیرد.
طرح فروش متری مسکن یکی از گزینه های فعال 
کردن بخش مسکن است که اکنون مطرح شده و 
درمجموع طرح خوبی است، اما اینکه انتظار داشته 
باشیم بازار مســکن از این طریق رونق بگیرد، در 
حدی که قیمت مســکن به تعادل برسد، چنین 
اتفاقی نخواهد افتاد. فقط می تواند کمک کوچکی 
به تولید بیشتر مسکن کند و مزیت اصلی آن حفظ 
ارزش پول افرادی است که سرمایه کوچکی دارند 

و آن را وارد بازار سرمایه می کنند.
راه اندازی بورس مســکن بدین معنی نیست که 
سهام داران و افراد عادی می توانند صاحب مسکن 
شوند. بلکه سهام داران می توانند با خرید و فروش 
سهم خود سود کنند و در صورت نیاز و لزوم می 
تواند اقدام به خرید مسکن کند. امیدواریم دولت 
راهکاری برای تولید و عرضه مناســب مســکن 
داشته باشد چرا که وقتی سالانه بیش از۶۰۰ هزار 
مسکن کمبود داریم هیچ گاه تعادل به بازار مسکن 
بازنخواهد گشت. پس عدم تعادل در بخش مسکن 
برای این بخش و در نهایت برای متقاضیان مسکن 
خطرناک خواهد بود و باید هر چند وقت بک بار 

منتظر جهش قیمت مسکن بود.

امراللهی: بازار گوشت را آرام می کنیم

قيمت رسمی گوشت مشخص شد
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فناوری و 
اطلاعات

ابلاغ سند 10 ساله صنعت فضایی برای اجرا
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد که تجاری سازی و تبدیل شدن به صادر کننده 
خدمات فضایی می تواند رشد و پیشرفت در صنعت فضایی کشور را تسریع کند. به گزارش 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در بیست و یکمین کنفرانس بین المللی انجمن هوافضای 
ایران به میزبانی دانشگاه علم و صنعت ایران که با حضور وزیر علوم، معاون وزیر دفاع برگزار 
شد، با بیان اینکه نگاه دولت سیزدهم به صنعت فضایی یک نگاه راهبردی است گفت: اعتقاد 
داریم این صنعت می تواند بسیاری از مشکلات کشور را حل کند اگر چه معتقدیم که در 

عین حال این صنعت یک صنعت اقتدار آفرین است.
وی افزود: بر پایه همین نگاه نیز بعد از یک دهه وقفه در دولت سیزدهم تا به امروز دو بار 
جلسه شورای عالی فضایی به ریاست رئیس جمهوری برگزار شود. برگزاری این جلسه هم 
از این منظر حائز اهمیت است که نشان دهنده عزم و اراده دولت بود. زارع پور ادامه داد: 
در دومین جلسه شورای عالی فضایی نیز سند 10 ساله صنعت فضایی حاصل هزاران نفر 
ساعت کار کارشناسی است، تصویب شد و روز گذشته بنده به عنوان نایب رئیس شورا این 
سند که مسیر راه صنعت فضایی را مشخص می کند را ابلاغ کردم. وزیر ارتباطات تصریح 
کرد: این سند مشخص می کند که در بازه زمانی 10 ساله، قرار است که صنعت فضایی در 
چه مسیری حرکت و به چه اهدافی دست پیدا کند. تاکنون چنین نقشه ای با این شفافیت 
وجود نداشته است و دبیرخانه شورای عالی فضایی نیز به زودی بر اساس این سند اقدام به 

تقسیم کاری میان بازیگران این صنعت خواهد کرد.
زارع پور در ادامه با بیان اینکه در یکسال گذشته شش پرتاب موفق عملیاتی و تحقیقاتی 
داشتیم گفت: در یکســال گذشــته کارهای بزرگی در این صنعت اتفاق افتاده است و 
امیدواریم بر اساس این توفیقات در آینده نزدیک بتوانیم به صادر کننده خدمات فضایی 
تبدیل شویم. البته پس از آنکه بر اساس مصوبه شورای عالی فضایی دستیابی به لایه لئو 
را تثبیت کردیم. وی افزود: با تجاری سازی صنعت فضایی و تبدیل شدن به صادر کننده 
خدمات فضایی، رشد و پیشرفت در این صنعت سرعت پیدا خواهد کرد. آنچه من از روند 
توفیقات این صنعت مشاهده می کنم معتقدم که در دولت سیزدهم می توانیم به این 
نقطه برسیم و جمهوری اسلامی به پرتاب کننده ماهواره کشورهای متقاضی در لایه لئو 

تبدیل شود.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه موضوع دیگری که رئیس جمهوری تاکید دارند این است که 
فناوری هایی پیشــرفته صنعت فضایی وارد زندگی مردم شود گفت: باید بتوانیم سریز 
فناوری فضایی را وارد زندگی مردم کنیم و مردم با هر پرتاب ماهواره احساس کنند که 
قرار است گره ای از گره های زندگی شان باز شود. زارع پور در خاتمه با تاکید بر ضرورت 
تثبیت کاربردی کردن صنعت فضایی گفت: از سازمان های و دستگاه های اجرایی دعوت 
می کنیم تا برای پیشرفت صنایع در حوزه ماموریتی خود چگونگی بهره مندی از داده های 

فضایی را مشخص کنند.

استفاده از توان دانشگاه امام حســین)ع( برای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان

نشست تخصصی و تعاملی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
و دانشگاه جامع امام حســین برگزار شــد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری در این نشست با اشاره به ظرفیت های دانشگاه جامع امام حسین)ع(، گفت: 
این دانشگاه دارای توانمندی های دانشی بسیار خوبی است که می تواند در مسیر توسعه 
اقتصاد دانش بنیان به کار بسته شود؛ امیدوارم این مجموعه علمی همچنان بتواند در مسیر 
موفقیت حرکت کند. وی افزود: در دانشگاه های نسل جدید، حرکت علمی و فناورانه منجر 
به رونق فعالیت های دانش بنیان می شود و تلاش می کنیم تا از ظرفیت این نوع دانشگاه ها 
برای رفع نیازهای اولویت دار کشور بهره ببریم. در این نشست همچنین سردار سرتیپ دوم 
پاسدار محمدرضا حسنی آهنگر فرمانده دانشگاه جامع امام حسین )ع( با اشاره به ظرفیت 
این دانشگاه در تمامی حوزه های دانشی به ویژه علوم  انسانی و علوم دفاعی به جز پزشکی، 
عنوان کرد: دانشگاه جامع امام حسین)ع( با 1۲ دانشکده و پژوهشکده حدود ۷۵ مرکز 
علم و فناوری و ۳00 کمیته و ۴۳1 عضو هیئت علمی پیوسته و وابسته، حدود ۴000 نفر 
دانشجو دارد. ۳۶00 دانشجوی کارشناسی ارشد در ۹۷ رشته و حدود ۴00 دانشجوی 

دکتری در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند.
وی با بیان این که جذب دانشجو به صورت هدفمند و رساله ها توسط استادان بر اساس 
اولویت ها پذیرش می شود، عنوان کرد: مدلی از انتظارات رهبری از دانشگاه امام حسین، 
نحوه تولید علم، پاسدارپروری و سایر اولویت ها به صورت عملی به یک مدل اجرایی تبدیل و 
بر اساس تدابیر و فرامین رهبری، نقشه راه دانشگاه تدوین شده است. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، از شرکت ها و هسته های نوآور مستقر در پارادیس 
هاب باغ لارک بازدید کرد و با فعالان فناور این تیم ها به گفت وگو نشست. همچنین برنامه 
100 استارتاپ بخش دیگری از این زیســت بوم بود که مورد بازدید قرار گرفت. »100 
استارتاپ« برنامه پیوسته سرمایه گذاری و شتابدهی غیر متمرکز است که هر سال روی 

100 استارتاپ مرحله ی بذری تا ۲0 میلیارد تومان سرمایه گذاری می کند.

تاکسی اینترنتی "کریم" در قطر تعطیل شد
سرویس تاکسی اینترنتی "کریم" که کسب و کار شرکت اوبر در خاورمیانه است، فعالیت 
در قطر را متوقف کرد. این خبر غافلگیرکننده دو ماه پس از برگزاری جام جهانی فوتبال 
در قطر اعلام شد که در جریان آن، خودروهای تحت برند کریم به همراه خودروهای اوبر 
و تاکسی قطری کاروا، بخشی از برنامه های رسمی این رویداد ورزشی برای جا به جایی 

تماشاگران بودند.
کریم در پیامی به مشتریانش اعلام کرد متاسفانه تاکسی اینترنتی کریم از ۲۸ فوریه سال 
۲0۲۳، دیگر در قطر فعالیت نخواهد کرد. این شرکت، وجه مشتریانی که در این سرویس 

اعتبار دارند را تا 1۵ مارس، به طور کامل برخواهد گرداند.
در این پیام، به علت توقف فعالیت این تاکسی اینترنتی اشاره نشده است. کریم در سال 
۲01۹ توسط شرکت "اوبر تکنولوژیز" به مبلغ ۳.1 میلیارد دلار خریداری شد و نفوذ بازار 

این شرکت آمریکایی در سراسر خاورمیانه و پاکستان را گسترش بخشید.
کریم برخلاف بازارهای خاورمیانه ای بزرگتر دیگر مانند امارات متحده عربی که خدمات 
مختلفی نظیر تحویل غذا، پرداخت دیجیتالی و خدمات پستی در اپلیکیشن خود عرضه 
می کند، در قطر تنها خدمات تاکسی اینترنتی را فراهم می کرد. بر اساس گزارش رویترز، 
اپلیکیشن تلفن هوشمند اوبر در قطر همچنان خدمات تاکسی آنلاین را عرضه کرده و به 

فعالیت عادی ادامه داده است.

تسهیل صدور ویزای آلمان برای کارکنان IT هندی
آلمان در بحبوحه کمبود نیــروی ماهر، می خواهد دریافت ویزای کاری این کشــور را 
برای کارشناسان فناوری اطلاعات هند، تسهیل کند. اولاف شولتس، صدراعظم آلمان، 
اظهار کرد: بهبود چارچوب حقوقی برای افزایش جذابیت آلمان برای طراحان نرم افزار و 
کارشناسان ماهر در زمینه توسعه فناوری اطلاعات، امسال به یک اولویت برای دولتش 

تبدیل شده است.
صدراعظم آلمان در بازدید از هاب فناوری بنگالورو هند، به خبرنگاران گفت: می خواهیم 
صدور ویزا را راحت تر کنیم. وی افزود: علاوه بر مدرنیزه کردن حقوقی، می خواهیم کل 

فرآیند اداری را راحت کنیم.
شولتس در پاسخ به سوالی درباره کارکنانی که به زبان آلمانی آشنایی ندارند و به آلمان 
می آیند، گفت: اگر افرادی که به این کشور می آیند، ابتدا به انگلیسی صحبت کنند و سپس 
زبان آلمانی را یاد بگیرند، این مســئله نباید به عنوان مانع دیده شود. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، صدراعظم آلمان برای صحبت درباره پیامد جنگ در اوکراین، به هند سفر کرده 

و روز شنبه با نارندرا مودی، نخست وزیر هند دیدار کرد.

اخبار

پنجمین نشست بین المللی 
فنــاوری  ســرمایه گذاری 
TIM۲0۲۳ بــا هدف جذب 
ســرمایه جهت شــتابدهی 
بــه شــرکت های دانــش 
بنیان، اســتارتاپ ها و ســرمایه پذیران حوزه فناوری 
آغاز به  کار کرد. بــه گزارش معاونت علمــی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری، پنجمین 
 TIM۲0۲۳ نشست بین المللی سرمایه گذاری فناوری
با حضور معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری و نمایندگانی از شرکت های عضو گروه 

D۸ در پارک فناوری پردیس آغاز به کار کرد.
روح الله دهقانــی در این رویداد با بیــان این که یکی از 
فرصت های ایــران در منطقه همســایگی، همکاری و 
همراهی کشــورهای مســلمان منطقه اســت، عنوان 
کرد: یک هشــتم جمعیت دنیا و شصت درصد جمعیت 
مسلمان جهان متعلق به کشــورهای عضو D۸ است. 
این امر یک ظرفیت بین المللی است. کشورمان نیز در 
سال های اخیر بر روی موضوع مرجعیت علمی و فناوری 
منطقه، تمرکز داشــته و به توفیقات خوبی نیز دســت 
یافته است. این توفقیات اگر بخواهد در ابعاد بین المللی 
اثرگذار باشد، باید میان کشورهای با رویکردها و منافع 
مشترک، همکاری های دانشی و فناورانه، تبادل تجربه و 

سرمایه گذاری های مشترک صورت بگیرد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهــوری، هــدف از برگــزاری نشســت های 
بین المللــی ســرمایه گذاری را اســتفاده از ظرفیــت 
ســرمایه گذاری D۸ درحــوزه فناوری ها دانســت و 
افزود: قریب بــه ۵0 مهمان خارجــی از ۲0 مجموعه 
عضو کشــورهای این گروه در این رویداد حضور دارند؛ 
برنامه های متنوعی از جمله نشســت های مشــترک 
و جلســات تبادل تجربه با هدف تســهیل همکاری ها 
پیش بینی شده است و امید داریم که در پایان این رویداد، 
شاهد انعقاد قراردادهای مشــترک بین حوزه فناوری 

ایران و حوزه فناوری کشورهای عضو گروه D۸ باشیم.
وی با تاکید بر اهمیت شکل گیری همکاری های مشترک 
فناورانه و اقتصادی عنوان کرد: ایران به واسطه تلاش های 

جدی برای دست یابی به دانش و فناوری و نقش آفرینی 
راهبــردی در ابعاد بین المللی در شــرایط ویژه ای قرار 
دارد همه دنیا تلاش می کنند مســیر پیشــرفت این 
کشــور، تاثیرگذاری اش در منطقه و ابعــاد بین المللی 
را مسدود و ناهموار کند؛ اما به واســطه نیروی انسانی 
جوان، خلاق و توانمند در کنار توســعه ای که به مدد 
فعالان زیســت بوم فناوری و نوآوری در دهه های اخیر 
به دســت آمده، دســتاوردها و جایگاه خوبی داریم که 
این فناوری های اثبات شده می تواند ظرفیت و فرصتی 
برای سرمایه گذاری و توسعه و رونق بازار دانش بنیان، در 
کشورهای دوست باشد. امید داریم این رویداد به تحقق 

این مهم کمک کند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، با بیان این که امروز مهم ترین 
و ارزنده ترین نقطه قوت دستاورد ایران، دانش و فناوری 
است، افزود: دانش و فناوری می تواند محور خوبی برای 
توسعه همکاری ها با کشــورهای منطقه و جهان باشد. 
برنامه های مشــترکی را با وزارت امور خارجه پیگیری 
می کنیم که توســط مرکز تعامــلات بین المللی علم و 
فناوری دنبال می شــود. تلاش می کنیم تا همکاری با 
کشورهای همسایه و دوست را با محوریت دانش، فناوری 

و اقتصاد دانش بنیان توسعه دهیم.
دهقانی، برخورداری از سرمایه انسانی دانش آموخته و 
توانمند را یکی از مزیت های ایران در پیش قراولی دانش 
و فناوری دانست و گفت: داشتن نیروی انسانی توانمند 
علاوه بر سایر ظرفیت های خدادادی ایران، ظرفیتی است 
که پیشــتازی و پیش قراولی را در عرصه علم و فناوری، 
در بازارهای منطقه به ویژه کشــورهای گروه D۸ برای 

کشورمان ممکن می کند.
وی بــا تاکید بــر شــکل گیری شــرکت های بزرگ و 
ابرکمپانی ها با همکاری و ســرمایه گذاری مشــترک 
کشورهای عضو D۸ ، افزود: پیشــنهاد می کنم تمرکز 
را روی بیگ تک ها یا استارتاپ های بزرگ فناوری قرار 
دهیم. ظرفیت های ملی و منطقه ای، ایجاب می کند که 
چند برند بزرگ در حوزه فناوری به کمک این کشورها 
شکل بگیرد و به جای حمایت از یک، چند استارتاپ، با 
ایجاد ابرشرکت های چندملیتی و توانمند در حوزه های 
فناوری، ظرفیت را برای توسعه ده ها فناوری، ده ها هسته 

و شرکت فناور و صدها نیروی انسانی فراهم کنیم.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری ادامه داد: کشورهای عضو گروه D۸ از 

این توانایی برخوردارند که چند ابرشرکت فناوری را شکل 
دهند، توانمندی برای رسیدن به 10 ابرشرکت فناور با 
تکیه بر نوآوری های جدید و سرمایه گذاری یک میلیارد 
دلاری وجود دارد. ایران نیز آماده همکاری و حمایت های 
لازم  تا ظهور شرکت هایی است که با محوریت کشورهای 

عضو D۸ در ابعاد جهانی اثرگذاری داشته باشند.
مهدی صفری معاون اقتصــادی وزیر امور خارجه نیز با 
اشــاره به همکاری با معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان در زمینه توسعه بازار شرکت های دانش بنیان 
افزود: وزارت امور خارجه در عرصه دیپلماسی عمومی، 
سرفصل ویژه ای را به شرکت های دانش بنیان اختصاص 
داده  اســت. ظرفیت هــای لازم بــرای شــرکت های 
دانش بنیان دارای توانمندی صادراتــی ایجاد و زمینه 
ورود محصولات این شرکت ها به بازارهای شرکت ها یا 

محصولات دانش بنیان فراهم شده است.
صفری ادامه داد: ایران آماده ایجاد خانه فناوری و نوآوری 
در کشورهای خاصی است که خواهان دارد تا محصولات 
دانش بنیان را در آن کشــورها ارایه دهد و زمینه برای 
توسعه بازار این محصولات فراهم شود. معاون وزیر امور 
خارجه بیان کرد: در تامین نیازهــای راهبردی به طور 

خاص مواد موثره و اولیه دارویی تمرکز داریم.
وی با اشــاره به آمادگی برای  انتقال فناوری به وسیله 
شرکت های داخلی و شــرکت های دانش بنیان خارج 
از کشور عنوان کرد: به طور خاص واردات ۸00 میلیون 
دلاری در مواد شیمیایی دارویی یکی از مواردی است که 

با تکیه بر توانمندی شرکت های دانش بنیان، به دنبال 
خودکفایی و رفع انحصار آن هســتیم. در عین حال که 
منابع وارداتــی را متنوع کردیم، ســاخت داخلی این 

محصولات را دنبال می کنیم.
در پنجمین نشست بین المللی ســرمایه گذاری فناوری 
TIM۲0۲۳، صد و پنج سرمایه پذیر از کشورهای ایران، 
ترکیه، ارمنستان، افغانستان، پاکســتان و کنیا ثبت نام 
کردند. همچنین ۵۲ سرمایه گذار از کشــورهای ایران، 
ترکیه، ارمنستان، بنگلادش، مالزی، کنیا و گینه در این 
رویداد حاضر خواهند شد. در چهارمین دوره این رویداد 
بالغ بر 11 میلیون یورو قرارداد سرمایه گذاری منعقد شد و 
توافقات اولیه برای سرمایه گذاری 1۵ میلیون یورو در این 
دوره حاصل شده است. بزرگ ترین رقم سرمایه گذاری نیز 

۳.۶ میلیون دلار بین ایران و اندونزی خواهد بود.
گفتنــی اســت پنجمیــن دوره نشســت بین المللی 
ســرمایه گذاری فناوری، با هدف جذب سرمایه جهت 
شــتابدهی به شــرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها 
و ســرمایه پذیران حوزه فناوری آغاز بــه کار کرد که به 
میزبانی پارک فناوری پردیس ۸ و ۹ اســفندماه ســال 
جاری در پارک فناوری پردیس در حال برگزاری است. 
در این رویــداد فناورانه، برنامه هــای مختلفی از جمله 
ارائه شرکت های فناور با هدف جذب سرمایه، پنل های 
تخصصی، امضــای تفاهم نامه ها، انعقــاد قراردادهای 
سرمایه گذاری مشترک و بازدید از زیست بوم فناوری و 

نوآوری کشور برگزار می شود.

معاون علمی و فناوری از ایجاد ظرفیت سرمایه گذاری 1۵ میلیون یورویی خبر داد

توسعه بازار بین المللی برای دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

کانادا استفاده از اپلیکیشن شــبکه اجتماعی چینی 
تیک تاک در دســتگاه های دولتی را با اشاره به سطح 
غیرقابل قبول ریسک امنیتی آن برای حریم خصوصی 
و امنیت، ممنوع کرد. ایــن اقدام منعکس کننده لابی 
فزاینده علیه تیک تاک است که به شرکت چینی بایت 
دنس تعلق دارد. جاســتین ترودو، نخست وزیر کانادا 
گفت: دولتش محتاطانه تضمین امنیت آنلاین مردم 
کانادا را بررسی خواهد کرد. ترودو با اشاره به ممنوعیت 
تیک تاک، گفت: این ممکن است نخستین گام باشد 
یا ممکن است تنها گامی باشد که لازم است برداریم. 
با اقدام دولت در ممنوعیت تیک تاک در گوشــیهای 
کاری، بسیاری از کانادایی ها، شرکتها و اشخاص عادی، 
به امنیت اطلاعات خــود فکر خواهند کرد و شــاید 

تصمیماتی در این خصوص بگیرند.
هیات خزانه داری کانادا که بر دستگاه دولتی نظارت دارد، 

اعلام کرد: این ممنوعیت از روز سه شنبه اجرایی می شود 
و امکان دانلود این اپلیکیشن در آینده برای کارمندان 
دولت فدرال کانادا مسدود خواهد شــد. مونا فورتیه، 
رئیس این نهاد در بیانیه ای گفت: شیوه های جمع آوری 
اطلاعات تیک تاک، دسترسی قابل ملاحظه به محتوای 
تلفن فراهم می کند. اگرچه ریسکهای استفاده از این 
اپلیکیشن روشن اســت اما در مقطع فعلی، شواهدی 

مبنی بر به خطر افتادن اطلاعات دولت، نداریم.
تیک تاک در ابتدا اعلام کرد از این تصمیم مایوس شده 
اســت اما بعدا بیانیه دیگری صادر و اشــاره کرد اقدام 
کانادا برای مســدود کردن این اپلیکیشن که پس از 
ممنوعیتهای مشــابه در اتحادیه اروپا و آمریکا صورت 
گرفته، عجیب بوده اســت. سخنگوی تیک تاک اظهار 
کرد: این ممنوعیت بدون اشــاره بــه نگرانی امنیتی 
خاص یا تماس با ما و طرح پرســش، اعلام شده است. 

کمیسیون اروپا هفته گذشته، اســتفاده از تیک تاک 
در دستگاه های این نهاد را ممنوع اعلام کرد در حالی 
که سنای آمریکا در دسامبر، لایحه ای را تصویب کرد 
که اســتفاده کارمندان فدرال از این اپلیکیشــن در 
دستگاه های متعلق به دولت فدرال را ممنوع می کند. 

هند، تیک تاک را در سال ۲0۲0 ممنوع کرد.
تصمیم اخیر کانادا، به تنش در روابط میان چین و کانادا 
که در سالهای اخیر بر سر موارد مختلف از جمله ادعای 
اتاوا مبنی بر این که پکن، تلاش کرده است بر انتخابات 
این کشور مداخله کند و فعالیتهای جاسوسی هوایی و 
دریایی انجام داده است، می افزاید. پکن تمامی این ادعاها 
را رد کرده و از اتاوا خواسته است از گمانه زنی واهی دست 
بردارد. کانادا نوامبر گذشته به سه شرکت چینی دستور 
داد سرمایه گذاری خود در مواد معدنی حساس کانادایی 
را واگذار کنند و پیش از آن، اســتفاده از تجهیزات نسل 

پنجم )۵G( ســاخت هواوی و ZTE را ممنوع کرده بود. 
دولت فدرال و سه رگولاتور حریم خصوصی منطقه ای 
کانادا هفته گذشــته اعلام کردند درباره تیک تاک بر 
سر نگرانیها پیرامون جمع آوری، اســتفاده و افشای 
اطلاعات شخصی توسط تیک تاک، تحقیق می کنند. 
هیات خزانه داری کانادا در بیانیه ای اعلام کرد تصمیم 
برای استفاده از یک اپلیکیشن یا پلتفرم، یک انتخاب 
شخصی است اما دســتورالعمل مرکز کانادایی امنیت 
سایبری به شــهروندان کانادایی اکیدا توصیه می کند 
این ریســکها را درک کرده و پیــش از تصمیم گیری 
درباره ابزاری که اســتفاده می کنند، انتخاب آگاهانه 
انجام دهند. بر اساس گزارش رویترز، در این بین، کاخ 
سفید به سازمانهای دولتی ۳0 روز مهلت داد تا حذف 
 کامل تیک تاک در دستگاه ها و سیســتمهای فدرال 

را کامل کنند.

به گفته وزیر خزانه داری آمریکا شــرکت های بزرگ 
فناوری این کشــور فعالیت خود را در هند بیشتر می 
کنند و اپل و گوگل نیز در حال گسترش تولید موبایل در 
هند هستند. جانت یلن وزیر خزانه داری آمریکا در یک 
میزگرد با حضور رهبران فناوری هندی و آمریکایی در 
بنگالورو سخنرانی کرد و از اشتیاق برای عمیق تر شدن 

روابط فناورانه دو کشور سخن گفت.
او به شیوه عملکرد آمریکا برای تقویت مقاومت زنجیره 
ذخایر با قدرتمندتر کردن یکپارچه ســازی شرکای 

تجاری از جمله هند نیز اشاره کرد. به گفته یلن در این 
زمینه پیشرفت هایی حاصل شده و شرکت های بزرگی 
مانند اپل و گوگل ســاخت موبایل در هند را گسترش 

داده اند.
وزیر خزانه داری آمریکا در ادامــه توضیح داد آمریکا 
مشغول سرمایه گذاری در فناوری های دیجیتالی است 
که از طریق طرح »مشارکت برای زیرساخت و سرمایه 

گذاری جهانی« )PGII( به رشد فراگیر در هند منجر 
می شوند.

در این میان ســرمایه گذاری در فناوری کشــاورزی 
بــرای تولیدات کشــاورزی مقاوم به تغییــرات آب و 
هوایی و سیســتم هــای پرداخت بــرای کارآفرینان 
کوچک کــه در PGII مطرح شــده انــد و همچنین 
ســرمایه گــذاری در انــرژی هــای تجدیــد پذیر، 

 بهداشــت و دیگر زیرســاخت های هند نیــز انجام 
خواهد شد.

آمریکا تصمیم دارد تا ۲0۲۷ میــلادی ۲00 میلیارد 
دلار ازطریق طرح PGII جابه جا کند و درهمین راستا 
نیز یلن از تعهد کشــور به همکاری با هند برای تداوم 
ســرمایه گذاری در آینده خبر داد. در میزگرد مذکور 
مدیران ارشــد اجرایی مانند ســاندیپ پاتل از آی بی 
ام، ناندان نیلکانی از اینفوسیس و نیروتی رام از اینتل 

حضور داشتند.

قیمت بیت کوین )BTC( در ۲1 فوریه به بالای ۲۵هزار 
دلار رسید و از اول ســال تا به امروز ۵۳ درصد افزایش 
داشت. پس از اینکه داده های خرده فروشی هفته قبل 
در ایالات متحده به شــدت از انتظار بــازار فراتر رفت، 
ادامه این رالی منطقی بود. این امر امید سرمایه گذاران 
را برای بهبود و جلوگیــری از رکود احتمالی در اقتصاد 

ایالات متحده تقویت کرد.
اوج موفقیت استراتژی فدرال رزرو ایالات متحده افزایش 

نرخ بهره و کاهش ۹ تریلیــون دلاری کاهش ترازنامه 
بدون آســیب قابل توجهی به اقتصاد خواهد بود. اگر 
چنین معجزه ای رخ دهد، نتیجه آن به نفع دارایی های 
ریسک پذیر از جمله سهام، کالاها و بیت کوین خواهد 
بود. قیمت بیت کوین نشانه های بالقوه ای از شکستن به 
بالای سطح مقاومت ۲۳هزار و۶۵0 دلاری را نشان داده 

است و نیاز به پاکســازی مقاومت ۲۴هزار دلاری برای 
افزایش مداوم در کوتاه مــدت دارد. مجموع ارزش بازار 
جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر 1.0۷ تریلیون 
دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل 0.۵0 
درصد کمتر شده است. در حال حاضر ۴۲.۲۷ درصد کل 
بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در 

یک روز 0.0۶ درصد افزایش داشته است. حجم کل بازار 
ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۴۵.۲۷ میلیارد 
دلار است که ۳0.۲۹ درصد افزایش داشته است. حجم 
کل در امور مالــی غیر متمرکز در حــال حاضر ۵.0۸ 
میلیارد دلار اســت که 11.۲1درصد از کل حجم ۲۴ 
ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم تمام سکه های 
پایدار اکنون ۴0.۴۷ میلیارد دلار است که ۸۹.۴0 درصد 

از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

گروه صنعتی GSMA، رابــط کاربری واحد جدیدی 
را معرفــی کرد که بــه طراحان، دسترســی کامل به 
همه شــبکه های اپراتورهــای تلفن همــراه را فراهم 
 کرده و بــه روند عرضه خدمــات و محصولات جدید، 

سرعت می بخشد.
مت گرنرید، مدیرعامل GSMA که نماینده بزرگترین 
اپراتورهای تلفن همراه جهان اســت، اعلام کرد این 
 Open( ”رابط کاربری واحد کــه "اوپن گیــت وِی

Gateway( نام دارد، در نمایشــگاه ســالانه کنگره 
موبایل جهــان )MWC( بارســلون از ســوی گروه 
GSMA معرفــی خواهد شــد. شــرکت های چاینا 
موبایــل، دویچه تلــکام و ودافون در میــان ۲1 عضو 
 GSMA هســتند که از این رابط کاربری اســتفاده 

خواهند کرد.
اپراتورهای شــبکه تلفن همراه که سال هاســت برای 
رشد در بازارهای رقابتی و اشباع شده، به سختی تلاش 

می کنند، از تک روی دست برداشته و اکنون به همکاری 
روی آورده اند تا شــرکای جذاب تری برای غول های 
فناوری شــوند. فراهم کردن امکان ساخت خدماتی 
که به طــور همزمان در شــبکه های متعدد می توانند 
 اســتفاده شــوند، می تواند به خدمات جدید و بهتری

 منتهی شود.
طبق اعــلام GSMA، فراهم کننــدگان بزرگ ابری 
نظیــر خدمــات وب آمــازون و آزور مایکروســافت 

از این پــروژه حمایــت می کنند. بر اســاس گزارش 
بلومبــرگ، اپراتورهای تلفــن همراه تا حــد زیادی 
موفق نشــدند از رونــق اســتفاده از اینترنت در یک 
دهــه گذشــته بهره بــرداری کننــد و این مســئله 
اتحادیه اروپا را بــه فکر این انداخته تا شــرکت های 
فنــاوری بــزرگ آمریکایی را بــه طریقــی مجبور 
 کنــد در هزینه هــای شــبکه اپراتورها، مشــارکت 

کنند.

تیک تاک در دولت کانادا ممنوع شد

افزایش تولید موبایل گوگل و اپل در هند 

افزایش قیمت بیت کوین چه میزان است؟

غول های موبایل رابط کاربری واحد معرفی می کنند
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سبکزندگي

با گذشــت 47 ســال از آغاز فعاليت 
آموزش و پــرورش تيزهوشــان در 
ايران، اين آموزش همچنان به ثبات 
و كيفيت مورد نياز نرســيده است؛ 
اين تغييرات و فراز و نشــيب ها هم از 
آموزش و پرورش فعلي در امان نمانده است؛ به طوري كه طرح 
كاهش تنوع مدارس كليد خورده و سياست تعديل پذيرش 

دانش آموزان در مدارس تيزهوشان آغاز شده است. 
از آغــاز فعاليت هاي آموزش و پرورش تيزهوشــان در ايران 
47 ســال مي گذرد. در ســال 1347 نخســتين مدرســه 
كودكان تيزهوش ويژه دانش آموزان ابتدايي و راهنمايي در 
تهران افتتاح شــد و از آن زمان تاكنون آموزش اين گروه از 
دانش آموزان همواره در ايران فراز و نشيب هايي داشته است، 
به طوري كه رشــد بي رويه مدارس تيزهوشان در سال هاي 
اخير و در دولت گذشــته به قدري چشــمگير بوده كه حالا 
 مسئولان آموزش و پرورش به فكر مقابله با رشد قارچ گونه اين 

مدارس افتاده اند. 
آمارها در سال 92 كه مهري سويزي، رئيس مركز ملي پرورش 
استعدادهاي درخشان در دوره وزارت حميدرضا حاجي بابايي 
در آموزش و پرورش آن را اعلام كرد، حاكي از اين اســت كه 
در اين ســال در بيش از 200 شــهر و منطقه كشور مدارس 
سمپاد وجود داشته و در مهر 92، 5711 كلاس درس مختص 
دانش آموزان تيزهوش فعال بود كه اين رقم در مقايسه با سال 
88 نشان دهنده رشد چشمگيری است يعني فقط در چهار 

سال، 120 درصد رشد كرده است. 
فاني زماني كه سرپرســت وزارت آموزش و پــرورش بود، از 
نگراني اش درباره رشد بي رويه مدارس سمپاد گفت. فاني به 
روش جذب دانش آموزان در مدارس سمپاد انتقاد داشت و از 
طرفي هم نگران بي كيفيت شــدن مدارس تيزهوشان بود و 
در نيمه هاي شهريور ســال 92 كاهش تنوع مدارس را عامل 
بازگشــت انگيزه به دانش آموزان مدارس دولتي عنوان كرد 

و از رشد بي رويه مدارس استعدادهاي درخشان انتقاد كرد. 

   ايزوله كردن دانش آموزان؛ موافقان و مخالفان آن
رشد اين دست از مدارس و جداسازي دانش آموزان و از طرفي 
ايزوله كردن آنها در اين مدارس مخالفــان و موافقاني دارد. 

برخي كارشناسان همچنان معتقدند؛ فرد تيزهوش را بايد از 
ديگران جدا كرد و به طور ويژه آموزش داد و عده اي نيز كماكان 
باور دارند كه اين جداسازي نه به نفع دانش آموز تيزهوش است 
 و نه به نفع جامعه ؛ چرا كه اختلاف طبقاتي را در سطح آموزش 

پديدار مي كند. 
احمدي، كارشــناس آموزشــي يكي از آن افرادي است كه 
مدافع جداسازي مشــروط دانش آموزان مســتعد است. او 
در اين باره مي گويد: مدارس تيزهوشــان در ســال هايي كه 
حاجي بابايــي وزير بود رشــد بي رويه پيدا كــرد و به دليل 
اينكه در حال حاضــر انتظارات و توقع ايجاد شــده، به يك 
مرتبه نمي شــود اين مدارس را تعطيل كــرد و بايد در يك 
روند 5 ســاله تعداد را كاهش دهيم. در هر كشوري تعدادي 
از افراد از سطح معمول و عادي بالاتر هستند. تقريبا در همه 
كشورهاي جهان اين جداســازي را انجام دادند و در بعضي 
از كشــورها نيز غني سازي دانش آموزان مســتعد و باهوش 
در كلاس هــاي معمول انجام مي شــود و بــه دانش آموزان 
 نخبه و ســرآمد همان كلاس هــاي درس توجهات خاصي 
صورت مي گيــرد. احمدي مي افزايد: عمدتــا براي به وجود 
آمدن مدارسي كه تنوع دارند، لزومي وجود داشته است و ما 
نمي توانيم اين مدارس را تعطيل كنيم؛ منتها شايد در اين 13 
نوع مدرســه اي كه وجود دارد، بتوانيم حداكثر 1 يا 2 نوع از 

اينگونه مدارس را حذف كنيم. 

  مخالفان جداسازي مدارس چه مي گويند؟
عده اي از جمله كارشناسان معتقدند كه كودك تيزهوش بايد 
در مدارس عادي تحصيل كند؛ چرا كه جدايي تيزهوشــان و 
دانش آموزان عادي از يكديگر احساس خود برتري و غرور در 
تيزهوشان به وجود مي آورد و به نوعي يك اختلاف طبقاتي 
آموزشــي ايجاد مي كند. مينا محمودي، والدين يكي از اين 
دانش آموزان جدا كردن دانش آمــوزان از يكديگر را به بهانه 
تيزهوشي و خلاقيت از اســاس اشتباه مي داند و مي گويد: به 
دانش آموز فشار هاي كاذب و زيادي مي آورند و پس از مدتي از 
درس زده مي شوند و درصد بسيار كمي از آنها عملا تيزهوش 

به معناي واقعي هستند. 
با ايــن حــال وزيــر آمــوزش و پــرورش آبان ماه ســال 
92 بود كــه كاهش تنوع مــدارس را براي ســال تحصيلي 

آينده قطعي دانســت. طرحي كه حالا قرار اســت؛ در ابتدا 
مدارس استعداد درخشان )تيزهوشــان( را نشانه برود. اين 
نشــانه گيري تا جايي پيــش رفت كه آمــوزش و پرورش از 
تعطيل شدن مدارس نمونه دولتي و تيزهوشاني كه نتوانند 
اســتانداردهاي لازم آموزشــي را در مدارس رعايت كنند، 
خبر داد. در همين ارتباط علي زرافشان، معاون وزير آموزش 
و پرورش در فروردين ماه ســال جاري با اشــاره به ارزيابي 
عملكرد اين مدارس گفت كه در بعضي از اســتان ها به پنج 
 مدرسه دســتور تبديل وضعيت به مدرســه عادي دولتي را 

داده ايم. 

  حذف پذيرش در 4 مدرسه تيزهوشان
آموزش و پرورش براي ســال تحصيلي آينده دســت به كار شده 
 و تاكنون حذف پذيــرش 4 مدرســه را در دســتور كار خود قرار 
داده است.  در همين رابطه محمد نستوه، معاون مركز ملي پرورش 
استعدادهاي درخشان به ايلنا، مي گويد: »سياست ما براي پذيرش 
دانش آموزان در مدارس اســتعداد درخشــان در سراســر كشور 
تعديل پذيرش اســت. او همچنين از حذف پذيرش دانش آموزان 
در برخي از مدارس اســتعداد درخشــان خبر مي دهد و مي گويد 
قرار اســت در ابتدا در تهران پذيرش دانش آموزان در 4 مدرسه به 
 صفر برسد و با ســاير مدارسي كه شــرايط و امكانات بهتري دارند، 

تجميع شــوند. گرچه دبيركل شــوراي عالي آموزش و پرورش در 
بهمن ماه 93 از بازگشت آن دسته از دانش آموزاني كه استعداد برتر 
نداشته و بدون رعايت قوانين مصوب وارد مدارس سمپاد شده اند، 
خبــر داده بود و از طرفــي ديگر مديركل آموزش و پرورش شــهر 
تهران اين موضوع را تاييد كرد؛ اين اظهارات در حالي مطرح شــده 
است كه مركز ملي پرورش اســتعدادهاي درخشان به طور رسمي 
اين موضوع را كذب محض عنوان مي كند. اين مقام مسئول بر اين 
موضوع تاكيد مي كند كه هيچ دانش آموز پذيرفته شده ای در مدارس 
 استعداد درخشان به مدارس عادي برنمي گردد و آن را كذب محض 

مي داند. 

سياست تعدیل پذیرش دانش آموزان در مدارس تيزهوشان اجرایی می شود 

كاهشمدارستیزهوشان

وقتي دولت ها نمي توانند در ايجاد شغل در 
جامعه موفق باشند و دلسرد شدن بخش 
عظيمي از جامعــه از يافتن يك موقعيت 
شغلي مناسب در ســال هاي اخير باعث 
انفجار دستفروشــي در بــازار كار ايران 
 شده اســت؛ بخشــي از جامعه وادار مي شــود براي فرار از بيكاري 

فكري كند. 
يكي از پديده هاي عجيب در بازار كار ايران كه در طول يك دهه اخير 
رواج بيشتري يافته و خود را نشان مي دهد، دستفروشي است. فقط 
كافي است از منزل خارج شــويم تا در معابر شهر، خطوط مترو، در 
اتوبوس هاي درونشهري، بر ســر چهارراه ها و بسياري اماكن ديگر با 
دستفروشان برخورد كنيم. آنها براي گذران زندگي خود اجناسي را 
در دست دارند و از مردم مي خواهند از آنها خريد كنند. كارشناسان 
عقيده دارند وجود هزاران دستفروش در معابر و بازارها نشان مي دهد 
تنگناهاي اقتصادي فراواني در زندگي مردم وجود دارد و اين مساله 
باعث مي شود برخي از آنها براي امرار معاش به دستفروشي رو بياورند. 
دستفروشان مرتبا اجناس خود را تبليغ مي كنند و با تاكيد بر فروش 
به قيمت پايين، شما را ترغيب مي كنند از آنها خريد كنيد. آنها حتي 
تخفيف هم مي دهند تا بتوانند در پايان كار روزانه فروش خود را تكميل 
كرده باشند و دوباره مجبور نباشند اجناس شان را به خانه برگردانند. 
در واقع بايد گفت دستفروشان افرادي هستند كه محل كار خود را به 

خيابان آورده و در حال امرار معاش هستند. 
هرچند دستفروشان و فروشندگان دوره گرد اغلب انسان هاي شريفي 
هستند كه براي كسب درآمد و امرار معاش به اين كار دست مي زنند 
اما واقعيت اين است كه رشد اين پديده در بازار كار ايران نشان دهنده 
شدت كسري معيشــتي برخي خانوارها و ناتواني در تامين مخارج 
زندگي است و دستفروشي روي خوش اقتصاد محسوب نمي شود. 
در واقع بازار كار يكي از بدترين چهره هاي خود را در قالب دستفروشي 
نشان مي دهد كه طي آن افرادي مجبور مي شوند براي كسب درآمد 
به اندك سودهايي كه ممكن اســت دستفروشي براي آنها به همراه 
داشته باشد، دلخوش باشند. البته ممكن است برخي دستفروشان نيز 
سودهاي خوبي از فروش به دست بياورند كه اين گزارش قصد ندارد 

به آنها بپردازد. 
 بــه صــورت كلــي، پديــده دستفروشــي يــك مســاله 
چند وجهي اســت كه از جوانب گوناگوني مي توان به بررســي آن 
پرداخت. بحث استفاده از كودكان و در واقع سوءاستفاده از بچه ها در 
قالب دستفروشي مساله ای است كه مي توان آن را مورد بررسي قرار 
داد. گسترده شدن چتر اقتصاد غيررسمي و واسطه گري در اقتصاد 
ايران، توسعه فعاليت هاي غيرمولد و همچنين تكدي گري در قالب 
دستفروشي؛ موضوعاتي اســت كه در رابطه با فعاليت دستفروشي 

مي تواند مورد بررسي و تحليل قرار گيرد. 
هدف اين گزارش اين نيســت كــه بگويد تنها در ايران اســت كه 
دستفروشي مي شــود و هيچ يك از اقتصادهاي ديگر دنيا اينگونه 
نيســتند، بلكه تاكيد طرح اين سوال اســت كه آيا افزايش پديده 
دستفروشي در ايران نشان دهنده از بين رفتن مكانيزم هاي بازار كار در 

امكان دسترسي همگان به اشتغال مناسب نيست؟

  رشد قارچ گونه دستفروشي در ايران
كارشناسان بازار كار مي گويند دستفروشي جوانان و رواج اين پديده 
زشت در بازار كار ايران نشان دهنده اوج نااميدي و دلسرد شدن اغلب 
كارجويان براي دستيابي به فرصت هاي شغلي است. امروز اغلب جوانان 
دستفروش در پاسخ به اين سوال كه چرا تلاشي براي يافتن يك شغل 
معقول نكرده يا نمي كنند؛ اين است كه قبل از دستفروشي براي ورود 
به بازار كار غيررسمي تلاش كرده اند اما نتوانسته اند شغلي بيابند و حالا 

مجبورند براي امرار معاش دستفرشي كنند. 
حميد حاج اسماعيلي با بيان اينكه يكي از علت هاي گسترش بي سابقه 
دستفروشي در بازار كار ايران در ســال هاي اخير نابساماني بازار كار 
است، گفت: هرچقدر بازار كار رسمي كشور تحت فشار قرار دارد، بازار 
غيررسمي و واسطه گري در ايران رونق دارد و افراد از فعاليت در اين 

بخش ها سود مي برند. 
اين كارشناس بازار كار اظهار داشت: يكي از دلايل توسعه دستفروشي 
در ايران را البته بايد اشــكالات سيســتم توزيع دانســت، چرا كه 
دستفروشان معمولا كالاها و اجناس را با قيمت مناسب تري نسبت به 
بازار رسمي به دست مردم مي رسانند و اين مساله باعث گرايش مردم 
به آنها و در نتيجه سودآور شدن دستفروشي شده است. وي تاكيد كرد: 
رشد قارچ گونه دستفروشي در كشور امروز در بستر نابساماني بازار كار 
رسمي فراهم شده و دولت بايد حتما براي هدايت كارجويان به سمت 
بازارهاي كار رسمي كشور برنامه ريزي داشته باشد. سوال اين است كه 

چرا بازار كار غيررسمي كشور اينقدر توسعه پيدا كرده است؟
وي خاطرنشان كرد: هرچقدر ما در جامعه دستفروشان بيشتري را 
ببينيم، به اين معناست كه بنگاه ها در حال نابودي هستند. البته نه به 
اين معنا كه دستفروشان در حال نابودي اقتصاد هستند، بلكه هدف 
اين است كه تاكيد شــود فضاي اقتصادي كشور به شدت به سمت 
دلالي، واسطه گري، استفاده از رانت و مسائلي از اين دست پيش رفته 

و دستفروشي نيز حاصل شكل گيري همين نوع اقتصاد است. 

  به كارگيري كودكان كار در مشاغل ممنوعه
دستفروشان با استفاده از كودكان كار چالشي سخت را در بازار كار رقم 
مي زنند. يك وكيل دادگستري گفت: مشاهدات مستقيم ما مي گويد 
كه كودكان شاغل در كارگاه هايي همچون كيف دوزي ها، بازيافت ها، 
كوره پز خانه ها و... بيش از 8 ســاعت در روز كار مي كنند و هيچ نوع 

مرخصي اعم از استحقاقي و استعلاجي نيز ندارند. 
هادي شريعتي، درباره خلأ قوانين كار در حوزه كار كودك گفت: شايد 
مهم ترين خلأ در اين زمينه سن كودكي است. يعني سن كودكي در 
ايران وضع مشــخصي ندارد، در قانون كار ســني براي آن مشخص 
شده است كه با قوانين بين المللي از جمله كنوانسيون حقوق كودك 
مغايرت دارد. وي ادامه داد: در ماده 72 قانون كار حداقل سن كار 15 
سال تعيين شده است. به علاوه كارگاه هاي خانوادگي يا در شرايطي 
كه اعضاي خانواده كودك كارفرما محســوب شوند، كودك زير 15 
سال نيز مي تواند؛ در اين كارگاه ها به كار گرفته شود كه اين يك خلأ 

اساسي است. 
شريعتي با اشاره به اينكه درباره كودكان كار 4 منبع و مرجع قانوني 
داريم كه 2 مورد آن داخلي بوده و 2 مورد ديگر جنبه بين المللي دارد، 

افزود: از اين ميان قانون كار و آيين نامه ساماندهي كودكان كار و خيابان 
داخلي بوده و كنوانســيون حقوق كودك و مقاوله نامه امحا بدترين 
اشكال كار كودك بين المللي است و ايران به اين كنوانسيون ها پيوسته 
است.  وي گفت: در هر دو قانون بين المللي سن كار 18 سال مشخص 
شده است، اما متاسفانه با وجود پيوستن ايران به اين دو پيمان نامه 
قانون كار ايران سن كار كودك را 15 سال تعيين كرده است كه مسائل 

زيادي را به دنبال دارد. 
اين فعال حقوق كودك با ابراز تاسف از اينكه معمولا اين كودكان در 
كارگاه ها از چشم بازرس اداره كار پنهان مي شوند، اظهار كرد: همچنين 
اگر دقت كنيد، متوجه مي شويد كه گروهي از كودكان كارگر همچون 

كارگران بازيافت زباله با لباسي مشخص كه نشان دهنده به كارگيري آنها 
از سوي پيمانكاران شهرداري است به كار مشغول هستند. وي تاكيد 
كرد: اين كودكان در سطح شهر نيز ديده مي شوند و متاسفانه نظارتي نيز 
در اين خصوص صورت نمي گيرد. به عقيده من هر قدر كه سازمان هاي 
مردم نهاد و فعالان حقوق كودك اين موضوع را جدي مي گيرند، براي 

نهادهاي قانوني موضوع كار كودك خيلي جدي نيست. 

  اشتغال كودكان در 4 شغل ممنوعه
اين وكيل دادگستري با تاكيد بر اينكه ضروري است، به قوانين مراجعه 
كنيم؛ اظهار كرد: قانون كار 23 شغل را به عنوان مشاغل ممنوعه براي 

كودك مشخص كرده است و همچنين در آيين نامه كنوانسيون امحا 
بدترين اشكال كار كودك كه توسط هيات دولت در سال 82 نوشته 
شد، بيش از 30 شغل براي كودكان ممنوع اعلام شده است و تاكيد 
شده كه هيچ كودكي، تحت هيچ شرايطي در اين مشاغل كار نكند. 
شريعتي با بيان اينكه براساس مستندات ما حداقل در 4 شغل از مشاغل 
ممنوعه از جمله، قاليبافي، و كار در كوره پزخانه ها وخدمات شهري 
مانند رفت و روب شهري، تخليه فاضلاب و بازيافت زباله و جوشكاري، 
كودكان همچنان مشغول به كار هستند، تصريح كرد: براي من بسيار 
عجيب است كه ارگاني همچون شــهرداري از اين كودكان برخلاف 

قوانين استفاده مي كند.

گزارشي از انفجار دستفروشي در بازار كار ایران 

چرااقتصاددستفروشيدرايرانرونقگرفت؟
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دبير انجمن صنفــي كارخانه هاي قند 
 و شــكر از ارائه درخواســت افزايش

 ۶ درصــدي قيمــت قند و شــكر به 
كارگروه تنظيم بازار خبر داد و گفت: 
افزايش مورد تقاضــاي اين صنعت را 
۱۳ تا ۱۴ درصد عنوان كــرد. بهمن دانايي گفت: اركان تعيين 
قيمت صنعت قند و شكر دســت دولت است و ما نقشي در آن 
نداريم، به طوري كه نرخ خريد چغندر قند به عنوان ماده اوليه 
اين صنعت تضميني است و توسط دولت تعيين مي شود. وي 
افزود: همچنين افزايش دستمزد سالانه كارگر كه صنايع ملزم 
به اجراي آن هستند، توسط دولت معين مي شود، بنابراين خود 

دولت باعث افزايش هزينه  توليد و قيمت ها مي شود. 

   افزايش 35 درصدي هزينه هاي توليد در سال 93
دبير انجمن صنفي كارخانه هاي قند و شــكر با بيان اينكه ما از 
دولت  می خواهيم اجازه افزايش قيمت  را متناســب با افزايش 
هزينه  بدهد، تصريح كرد: شــوراي اقتصاد سال گذشته قيمت 
تضميني چغنــدر قنــد را ۴5 درصد افزايــش داد و از طرفي 
دســتمزد كارگران هم 20 درصد اضافه شــد، بنابراين به طور 
ميانگين هزينه  توليد كارخانه هاي قند و شكر حدود ۳5 درصد 

افزايش يافت. 

   افزايش 12/5 درصدي قيمت تضميني چغندرقند 
در سال 94

وي افزود: با وجــود افزايــش ۳5 درصدي هزينــه توليد در 
ســال گذشــته، دولت در نهايت مجوز افزايش 20 درصدي 
قيمت  را بــه كارخانه هاي قند و شــكر داد و بــه اين ترتيب 
زيان افزايــش هزينه ايــن صنعت جبــران نشــد. دانايي با 
بيان اينكــه تا 2 ماه ديگــر بهره برداري از مــزارع چغندر قند 
آغاز مي شــود، بيان داشــت: قيمت تضمينــي خريد چغندر 
در ســال 9۴ نســبت به ســال گذشــته ۱2/5 درصد رشد 
 كرده و دســتمزد هــم 20 درصــد افزايش يافــت، بنابراين

 به طور ميانگين حدود ۱۶ درصد هزينه  توليد كارخانه هاي قند 
و شكر را خود دولت افزايش داده است. 

  ابلاغيه اي درباره افزايش قيمت نرسيده است
وي افزود: ما هم انتظار داريم متناسب با افزايش هزينه  قيمت 

قند و شكر افزايش يابد، زيرا اگر اين تناسب رعايت نشود، قطعا 
كارخانه هاي قند و شكر ورشكست مي شوند. دبير انجمن صنفي 
كارخانه هاي قند و شــكر تصريح كرد: حدود 70 درصد قيمت 
تمام شده شكر را چغندر قند تشــكيل مي دهد. دانايي درباره 
ميزان افزايش قيمت قند و شكر گفت: هنوز ابلاغيه اي درباره 
افزايش قيمت به دست ما نرسيده، ولي مطابق آن بخشنامه اي 
كه رسانه ها درباره افزايش قيمت كالاهاي اساسي و مواد غذايي 
كه قند و شكر هم جزو آن مي شــود، منتشر كرده اند، مي توان 
نتيجه گرفت كه با توافق تشــكل مربوط و ســازمان حمايت 
افزايش قيمت تا سقف ۶ درصد مجاز و بيش از آن بايد به تاييد 

كارگروه كنترل بازار برسد. 

 پيشنهاد ما افزايش قيمت 14 درصدي است
دبير انجمــن صنفي كارخانه هاي قند و شــكر بيان داشــت: 
درخواست ما افزايش قيمت بيش از ۶ درصد است، لذا مطابق 
بخشنامه اين موضوع بايد در كارگروه كنترل بازار مصوب شود. 
دبير انجمن صنفي كارخانه هاي قند و شــكر در پاسخ به اين 
سوال كه پيشنهاد شما با توجه به هزينه تمام شده براي افزايش 
قيمت قند و شكر چقدر است، گفت: با توجه به اينكه 70 درصد 
هزينه ها را قيمت چغندر و ۱5 درصد را دستمزد كارگر تعيين 
مي كند پيشنهاد ما افزايش ۱۳ تا ۱۴ درصدي قيمت است. وي 
افزود: 5 درصد قيمت تمام شده مربوط به انرژي و همچنين ۱0 

درصد ساير هزينه هاست. 

  در 85 درصد قيمت تمام شده نقشي نداريم
دانايي در پاسخ به اين ســوال كه در راستاي كاهش هزينه تمام 
شده چه كارهايي انجام شده است، گفت: صنعت قند و شكر در 
85 درصد قيمت تمام شده هيچ نقشــي ندارد اما در ۱5 درصد 
باقي مانده در سال هاي گذشته ميزان بهره وري را افزايش داده  
و ضايعات را كاهــش داده ايم. وي افزود: به لحــاظ بهره وري به 
جرات مي توان گفت كه در اين صنعت به اروپا نزديك شــده ايم 
و سهم هزينه هاي ضايعاتي را كاهش داده ايم. به گزارش فارس، 
نعمت زاده وزير صنعت، معدن و تجارت از ابلاغ بخشنامه معاون 
اجرايي رئيس جمهوری به وزارت صنعت براي افزايش ۶ درصدي 
قيمت كالاهاي اساسي خبر داد كه گندم، آرد، نان، قند و شكر، 
مرغ، تخم مرغ، برنج، روغن نباتي، گوشت قرمز، كره، شيرخام و 

لبنيات از جمله اقلام مشمول افزايش قيمت هستند. 

دبير انجمن صنفي کارخانه هاي قند و شكر  مطرح کرد

پيشنهاد افزايش 14 درصدی  قيمت قند و شكر

کشاورزي

دبير انجمــن صنايع لبنــي ايران با 
تاكيد بــر اينكه تاكنــون ابلاغيه اي 
براي افزايش قيمت شــير، ماست و 
پنير از سوي دولت نداشته ايم، گفت: 
انتظار مي رود سازمان هاي نظارتي با 
شــركت هاي متخلف كه افزايش قيمت غيرقانوني داشته اند، 
طبق مقررات قانوني برخورد كنند. رضا باكري افزود: به تازگي 
دولت با افزايش ۱0 درصدي نــرخ محصولات لبني همچون 
ماســت، شــير و پنير موافقت كرد، اما تاكنون ابلاغيه اي در 
اين خصوص نداشــته ايم. وي اظهار داشــت: طبق قانون نيز 
هيچ شــركت و برندي اجازه تغيير نرخ محصــولات لبني را 
ندارد تا اينكه مصوبه افزايش نرخ به انجمن و اتحاديه صنايع 
لبني كشور ابلاغ شود. وي تصريح كرد: از ابتداي سال تاكنون 
نيز صنايع لبني افزايش نرخ مجــددي در فرآورده هاي خود 

نداشته اند. 

  نرخ شير بيشتر از 2500 توماني تخلف است
به گفته وي، درحال حاضر قيمت يك شــير يــك ليتري با 
توجه به برندهاي مختلف بين 2200 تا 2500 تومان است و 
افزايش نرخ بيش از اين تخلف به شمار مي رود. وي اضافه كرد: 
شهروندان در صورت مشاهده هرگونه افزايش نرخ مجددي در 
قيمت هاي شير، پنير و ماست مراتب را به سازمان تعزيرات و 
سازمان بازرسي و نظارت اطلاع دهند تا با شركت هاي متخلف 
برخورد شــود. دبير انجمن صنايع لبني بر اين باور است كه 
شير، ماست و پنير از محصولاتي است كه به شكل عمده مورد 
استفاده عموم جامعه قرار مي گيرد بنابراين افزايش نرخ اين 
محصولات به طور قطع باعث كاهش مجدد مصرف خواهد شد 
زيرا بيشــتر خانوارها توان خريد فرآورده هاي لبني با نرخي 

بيش از اين ميزان را ندارند. 

  مشــكل كاهش توليد و بدهي هــاي عقب افتاده 
صنايع لبني

وي گفت: البته به دليل افزايش هزينه هاي تمام شــده توليد 
كارخانه ها نيز با مشــكلات عديده كاهش توليد و نقدينگي و 
بدهي هاي عقب افتاده ناشي از دريافت تسهيلات بانكي مواجه 
هستند. باكري معتقد است: رشد يا افت نرخ محصولات لبني 
به طور مســتقيم بر افزايش و كاهش مصرف اين محصولات 
نقش دارد و هيچ يك از اين گزينه ها بــه نفع صنعت لبنيات 
نيســت و دولت بايد براي رفع اين مشــكل تدابير مناسبي 

اتخاذ كند. 

   فعاليت 400 كارخانه لبني با نصف ظرفيت
دبير انجمن صنايع لبني از يكســان نبودن شرايط توليد حدود 
۶00 كارخانه لبني در كشــور خبر داد و گفــت: در حال حاضر 
۴00 كارخانه لبني با ظرفيتي كمتر از 50 درصد فعاليت دارند كه 
داراي حاشيه سود كمتر از يك درصد هستند و همين امر باعث 
زيان ده شدن آنها شده كه ادامه اين روند مي تواند اين صنايع را با 

ورشكستگي مواجه كند. وي اظهار داشت: حدود 200 كارخانه 
بزرگ لبني با 70 درصد ظرفيت فعاليت دارند كه داراي حاشيه 
سودي بين ۱ تا ۱/5 درصد و ۱/5 تا ۴/5 درصد و سودآور هستند 
 كه اين موضوع نيز به سهم رقابتي اين شركت ها از بازار نيز بستگي

 دارد. 

   برندهاي معروف با ماشين آلات مدرن سود مناسبي 
مي برند

باكــري گفــت: البتــه تعــدادي از كارخانجات بــزرگ و 
برندهــاي معــروف صنايع لبنــي نيز بــه دليل داشــتن 
ماشــين آلات مــدرن از ۱00 درصــد ظرفيت هــاي 

 خــود اســتفاده مي كننــد كــه ســود مناســبي نيــز 
نصيــب شــان مي شــود. وي افزود: طــي ســال هاي اخير 
پيشــرفت صنايع لبني به نحــوي بوده كه كشــور در توليد 
 فرآورده هــاي لبني بــه خودكفايي رســيده كه عــلاوه بر 
از  توجهــي  قابــل  بخــش  داخلــي  نيــاز  تاميــن 

 فرآورده هــاي لبنــي صــادر مي شــود، بنابرايــن بــراي 
حفظ اين صنعت انتظــار مي رود دولت با سياســت گذاري 
و برنامه ريــزي مشــكل ايــن صنعــت را حــل و راهكاري 
 بــراي افزايــش مصــرف فرآورده هــاي لبنــي در جامعه 

بيابد. 

تاکيد دبير انجمن صنايع لبني بر غيرمجاز بودن افزايش قيمت ها

400 کارخانه لبني زيان ده هستند
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اصناف

تابستان اســت؛ فصلي كه به نام سفر و گردشگري در 
تقويم مردم ثبت شده و تقريبا كمتر خانواده اي است 
كه در اين فصل ولو چند كيلومتري از محل زندگي خود 

فاصله نگيرد و توريست نشود. 
با توجه به افزايش مسافرت در اين فصل و مهم تر از آن 
استفاده از خودروهاي شخصي براي سفر ضروريست كه خدمات و سرويس دهي 

به اين خودروها در جهت رفاه حال مردم در دستور كار قرار گيرد. 
از ســوي ديگر، در ايام پرترافيك ســال و از جمله اين فصلي كه در آن به سر 
مي بريم، موضوع كمبود پاركينگ در شــهرهاي بزرگ و پرترافيك و ازجمله 

تهران معضلي است كه گريبان گير مسافران تابستاني نيز مي شود. 
رئيس اتحاديه اتوسرويس، تعميرگاه، كارواش و پاركينگ تهران در اين زمينه 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: با توجه به ازدياد تردد مسافران در تابستان و به 
دنبال آن افزايش نياز به خدمات رساني تعميرگاه ها، پاركينگ ها و ديگر مراكز 
مرتبط با مسافران تابستاني معمولا شركت هاي خودروساز فراخوان هايي داده 

و سرويس هاي ويژه اي به مسافران ارائه مي دهند. 
عليرضا راسي، با بيان اينكه تعميرگاه هاي كشور در سراسر سال آمادگي دارند 
به مردم خدمات و سرويس هاي لازم را ارائه دهند، گفت: خودروسازان در قالب 
طرح نوروزي يا سفرهاي تابستاني برنامه هايي براي مسافران درنظر مي گيرند 
و برخي خدمات و سرويس ها را نيز به صورت رايگان در اختيار آنها قرار مي دهند. 
نايب رئيس اتاق اصناف تهران، با تاكيد بر اينكه بايد مردم به بحث ايمني و سالم 
بودن خودرو در اين ايام توجه بيشتري داشته باشــند، تصريح كرد: بعضي از 
عيوب فني خودرو موجب از دست دادن جان افراد مي شود، مثلا ترمز خودرو 
از مواردي است كه اگر مشكل فني داشــته باشد، منجر به از دست دادن جان 

راننده و سرنشينان مي شود. 
راسي با بيان اينكه در شهر تهران حدود 400 تعميرگاه مجاز داريم، گفت: تعرفه 
تعميرگاه ها براساس ميزان و ساعت كار فني كه روي خودروها انجام مي دهند، 
متغير بوده و نرخ  تعمير خودروها توسط نمايندگي ها اعلام مي شود و واحدهاي 

صنفي ملزم به رعايت آن هستند. 
رئيس اتحاديه اتوسرويس، تعميرگاه، كارواش و پاركينگ تهران در عين حال 
بيان كرد: نمايندگي هاي ايران خودرو در سراســر كشور قيمت واحدي براي 
خدمات رساني دريافت مي كنند ولي به طور كلي تعمير خودروها در نوع درجه 

يك آن، حدود ۱0 درصد بيشتر از نرخ عادي محاسبه مي شود. 

تعرفه تعمير خودروهاي لوكس متفاوت و براساس توافق است
نايب رئيس اتاق اصناف تهــران درباره نرخ تعمير خودروهــاي لوكس اظهار 
داشت: تعرفه تعمير خودروهاي لوكس توافقي است؛ چراكه معمولا نمايندگي 

مجاز و مرتبطي در كشــور ندارند؛ به عنوان مثال اگر مرســدس بنز كه تقريبا 
در رده خودروهاي لوكس قرار دارد، در شــهري خراب شــود، صاحب خودرو 
مجبور اســت به دليل مســتقر بودن نمايندگي ها در تهران آن را با جرثقيل 
 به تهران منتقل كند؛ البته چند نمايندگي در شــهرهاي بزرگ مثل شــيراز 

و مشهد نيز دارد. 
راســي بــا بيــان اينكــه خودروهــاي لوكــس نمايندگــي مجــازي در 
كشــور ندارنــد و براســاس اعــلام وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت 
بــه كشــور ممنــوع  ۲۵00 سي ســي  بــالاي  ورود خودروهــاي 
 اســت، گفــت: برخــي خودروهــا از ســال ها قبــل وارد كــــشور 
شــــده اند درحالي كه نمايندگي مجازي در كشور ندارند؛ بنابراين درصورت 
مواجه با مشــكلي مي توانند با مراجعه به برخي تعميرگاه ها خودروي خود را 
تعمير كنند و براســاس نوع خودروي لوكس، تعرفه آنهــا نيز متفاوت و كاملا 

توافقي است. 

تعيين تعرفه كارواش ها براساس كلاس و نوع خودرو
رئيس اتحاديه اتوسرويس، تعميرگاه، كارواش و پاركينگ تهران همچنين در 
ادامه با بيان اينكه كارواش داران كمترين كار تخصصي را انجام مي دهند، گفت: 
اين صنف يكي از بهترين رسته هاي شغلي هستند و كمترين كار تخصصي را 
در اين حوزه انجام مي دهند. عليرضا راسي در رابطه با چگونگي تعيين تعرفه 
كارواش ها نيز توضيــح داد: تعرفه  كارواش ها براســاس كلاس و نوع خودرو، 
سال ســاخت يا ارزش خودرو متفاوت بوده و طبيعي است كه اين تعرفه براي 

خودروهاي با مدل هاي مختلف، متفاوت است. 
وي با بيان اينكه تمامي كارواش داران ملــزم به نصب نرخ هاي مصوب اتحاديه در 
معرض ديد مشتريان هستند و بايد فاكتور دستمزد خدمات را صادر و به مشتريان 
خود تحويل دهند، تصريح كرد: چنانچه تعرفه هايي غير از نرخ مصوب از مشتريان 
گرفته شود، اين موضوع پيگيري و با واحد متخلف برخورد قانوني مي شود، مردم نيز 
مي توانند شكايات و نظرات خود را از طريق تماس با شماره ۸۸۷۶00۹4 يا از طريق 
سامانه ۱۲4 اعلام كنند. وي گفت: تعيين تعرفه ها در راستاي حمايت از مصرف كننده 
مشخص و نهايي مي شود و چنانچه نرخ دريافتي از مشتريان مغاير با تعرفه تصويب 
شده در اتحاديه باشد، درصورت شــكايت از آن مركز، اتحاديه مذكور موظف به 

پيگيري و رسيدگي خواهد بود. 

وجود 100 واحد پاركينگ در شهر تهران
عضو هيات رئيســه اتاق اصناف تهران همچنين در بخشي از گفتگوي خود با 
بيان اينكه حدود ۱00پاركينگ زيرمجموعه اتحاديه هستند، اظهار كرد: تعرفه 
۱00 پاركينگ نرخ مصوب اتحاديه اســت كه البته همكاران صنفي ما از اين 

موضوع بسيار گلايه مند هستند چون نرخ آنها متناسب با هزينه هايشان نيست. 
به گفته وي هزينه 4۵00 توماني براي پارك ۲4 ساعته يك خودرو در پاركينگ 
بسيار كم است و به همين دليل است كه استقبال زيادي از راه اندازي پاركينگ 
در شهر تهران نمي شود، اين درحاليســت كه پولي كه شهرداري براي ساخت 
پاركينگ دريافت مي كند، هميشــه براي اين منظور هزينه نمي شود. رئيس 
اتحاديه دارندگان تعميرگاه، اتوســرويس، توقفگاه و پاركينگ با اشاره به عدم 
صرفه اقتصادي و سرشكن نشدن هزينه ها نسبت به درآمد شاغلان اين صنف، 
گفت: نسبت خواب سرمايه در اين صنف و ثبات نسبي قيمت خدمت اين صنف، 
صرفه اقتصادي فعاليت در آنها را كاهــش داده و برخي از دارندگان پاركينگ، 
تعميرگاه و اتوسرويس قصد دارند از املاك خود در صنوف ديگر استفاده كنند. 
راسي در ادامه افزود: به دليل متراژ زيادي كه در احداث صنوفي چون پاركينگ 
و اتوسرويس صرف مي شــود، دارندگان آنها پس از تغيير شغل از املاك خود 
به عنوان  انبار استفاده مي كنند. وي با اشاره به عدم همكاري شهرداري در دادن 
مجوز ساخت و نيز عدم تعلق تسهيلات مناســب به حرف اين حوزه گفت كه 

تقاضا براي تغيير شغل از سوي اعضاي اين اتحاديه بالارفته است. 

تعرفه پاركينگ ها براساس مكان قرار گيري پاركينگ متفاوت 
است

رئيــس اتحاديــه اتوســرويس، تعميــرگاه، كارواش و پاركينــگ داران 

تهــران با بيــان اينكــه هــر بنگاهــي بايد بــراي فعاليــت خــود توجيه 
اقتصادي داشــته باشــد، اظهار كــرد: تعرفــه پاركينگ ها براســاس مكان 
قرار گيري پاركينــگ در محدوده زوج و فــرد يا طرح ترافيــك و همچنين 
مســقف يا غيرمســقف بودن آنها متفاوت اســت كه نرخ آن دو سالي است 
 باوجــود افزايش بســياري از هزينه هــا، همچنــان ثابت مانــده و تغييري 

نكرده است. 
راسي با بيان اينكه پاركينگ ها به سه بخش تقسيم مي شوند كه بخشي مربوط 
به اتحاديه بوده و پروانه معتبر صنفي دارند، گفت: تعدادي از پاركينگ ها توسط 
بخش خصوصي و بخش ديگري توسط شــهرداري ايجاد شده اند. ولي درحال 
حاضر با معابر و خيابان هايي روبه رو هستيم كه ماشين هاي زيادي در جاهاي 
غيرقانوني، محل عبور مردم يا كنار خيابان ها به صورت چند رديف پارك شده اند 

كه اختلالاتي ايجاد مي كنند. 
به گفته عضو هيات رئيســه اتاق اصناف تهــران، نرخ خدمــات پاركينگ و 
توقفگاه هاي شــهر تهــران بــه تفكيك نــوع خدمــات براســاس مصوبه 
كميســيون نظــارت همچنــان بــدون تغييــر مانده تــا مصوبــه جديد 
اعمال مي شــود. عليرضا راســي با بيــان اينكــه فعلا نرخ جديــد خدمات 
پاركينــگ و توقفگاه هــاي شــهر تهــران مســكوت مانــده اســت، گفت: 
 نرخ نهايــي خدمــات پاركينــگ و توقفگاه هاي شــهر تهران هنــوز اعلام

 نشده است.

 نايب رئيس سابق  اتاق اصناف تهران خبر داد

خودروهاي لوكس نمايندگي مجاز ندارند

سال هاســت كه از عينك هاي آفتابي 
چه به صورت مد يا جهت تامين راحتي 
بيشتر در مقابل نور شديد آفتاب، استفاده 
مي شود. فصل تابستان كه مي شود تب 
استفاه از اين عينك ها هم بيشتر مي شود. 
اما چشم پزشكان معتقدند استفاده از عينك هاي آفتابي به منظور 
تامين سلامت طولاني مدت چشم ها در تمام فصول سال توصيه 

مي شود. 
اســتفاده از عينك ضد آفتاب با توجه به گرما و شدت آفتاب در 
ايران بسيار ضروري است. وجود اشعه ماوراءبنفش و مادون قرمز 
موجود در اشعه آفتاب براي چشم زيان بخش است به همين خاطر 

استفاده از عينك هاي آفتابي ضد اشعه به افراد توصيه مي شود. 
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان عينك تهران  در اين باره 
و در گفتگو با »كسب و كار« گفت: اين بازار داراي زير و بم كاملا 
تخصصي است، اما بسياري از خريداران صرفا درگير رنگ و لعاب 
شده و عينكي صرفا زيبا ولي غيراستاندارد خريداري مي كنند كه 

اين موضوع عوارض چشمي را به دنبال دارد. 
حميد ثابت قدم افزود: يك عينك استاندارد از كشورهاي چين 
به قيمت ۱۵0 تا ۱۶0 هزار تومان در بازار به فروش مي رســد و 
عينك هاي برند كه از كشــورهايي مانند ايتاليا، فرانسه و آلمان 
وارد مي شــوند از ۵00 هزار تومان به بالا تا بيش از يك ميليون 

تومان قيمت دارد. 
اين فعال بازار تصريح كرد: متاسفانه فرهنگ استفاده از عينك در 
كشور به خوبي جا نيفتاده درحالي كه استفاده از عينك هاي آفتابي 
ضروري است ولي مردم براي يك گوشــي موبايل تا ۳ ميليون 
تومان هزينه مي كنند اما آن طور كه بايد به ســلامت چشم ها 

اهميت نمي دهند. 

انتقاد از تعرفه واردات عينك به كشور
وي همچنين با انتقاد از تعرفه واردات عينك به كشور گفت: در 
سال گذشته تعرفه واردات عينك آفتابي ۳۲درصد و تعرفه واردات 
عينك طبي ۲۶ درصد بود. پس از پيگيري هاي انجام شده تعرفه 
واردات عينك آفتابي به ۲0 درصد كاهش يافت اما همين ميزان 

تعرفه نيز در مقايسه با ساير كشورها بالاست. 

10 ميليارد تومان واردات سالانه عينك
ثابت قدم گفت: متاســفانه به دليــل نبــود حمايت هاي لازم 
توليد كننده اي در زمينه عينك طبي و آفتابي در كشورمان نداريم 
و فقط يك يا دو كارخانه فعال در زمينه توليد عينك هاي صنعتي 
)محافظ هــاي كارگاهي( داريم و نيازهاي كشــورمان از طريق 
واردات تامين مي شود. تمام عينك هاي آفتابي و طبي وارداتي 
هستند و توليد داخلي نداريم و اميدواريم در صورت لغو تحريم ها 

شاهد كاهش قيمت عينك باشيم. 
به گفته رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان عينك تهران در 
سال نزديك به ۵ ميليون عدد عينك طبي، ۳ميليون عدد عينك 
آفتابي و ۱0 ميليون زوج عدسي در كشور مصرف مي شود كه از 
اين ميزان مصرف در كشور تنها ۵00 هزار زوج عدسي در كشور 

توليد مي شود و با توجه به اينكه بيشتر كالاهاي ما وارداتي است 
مي توان گفت هر ســال نزديك به ۱0ميليارد تومان واردات اين 

صنعت است. 
به گفته ثابت قدم، سالانه ۵ ميليون عدد عينك طبي در كشور 
مصرف مي شــود و علت قيمت بالاي برخي عينك ها استفاده از 

روكش طلا و سنگ هاي قيمتي است. 
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان عينك تهران در پاسخ 
به اين ســوال كه علت قيمت هاي نجومي برخــي عينك ها در 
سطح شهر چيســت؟، گفت: هر كالايي وقتي روكشي از طلا يا 
ســنگ هاي قيمتي دارد، قيمت آن چند برابر مي شود و درباره 
عينك نيز همين طور است چراكه هزينه سنگ هاي قيمتي نيز 

به آن اضافه مي شود. 

واردات عينك هايي با قيمــت ميليوني به صورت 
مسافري

به گفته ثابت قدم اكثر اين عينك هاي ميليوني به صورت مسافري 
به كشور وارد مي شوند يا اينكه از روي كاتالوگ سفارش داده مي 
شود. وي به اين نكته نيز اشــاره كرد كه اين اتحاديه با همكاري 
سازمان حمايت از مصرف كنندگان با متخلفاني كه كالاهاي چيني 
را به عنوان برندهاي معروف با چند برابر قيمت به فروشندگان 

عرضه مي كنند برخورد خواهد كرد. 
ثابت قدم همچنين به خريداران توصيه كرد كه عينك را تنها از 
واحدهاي صنفي داراي پروانه كسب تهيه نمايند به هنگام خريد 

حتما فاكتور دريافت نمايند. 
وي در ادامه با بيان اينكه قيمت بالاي عينــك و برند بودن آن 
نشان دهنده استاندارد بودن آن نيســت، بيان كرد: لازم نيست 
از عينك برند با قيمت بالا اســتفاده شود و اســتفاده از اين نوع 
عينك ها سليقه اي اســت؛ ولي بايد توجه داشت كه عينك هاي 
آفتابي و طبي بايد داراي استاندارد لازم و عدسي مناسب باشند. 

اين مقام صنفي اظهار كرد: گاهي مشاهده شده است عينك هاي 
آماده در برخي از داروخانه ها و فروشگاه ها با شماره هاي متفاوتي 
فروخته مي شود كه اين موضوع اصلا مورد تاييد اتحاديه نيست 
و توصيه مي كنيم هموطنان از عينك هاي طبي آماده استفاده 
نكنند، چون در بسياري از موارد عدسي هاي دو چشم با يكديگر 
يكسان نيستند و بايد براي هركدام عدسي مناسب درنظر بگيريم 
ضمن اينكه كيفيت عدسي عينك هاي آماده به هيچ عنوان در 

شرايط استاندارد نيست. 

فروش عينك هاي چيني به عنوان برندهاي معروف
ثابت قدم  در بخشي از سخنان خود با انتقاد از فروش عينك هاي 
آفتابي تقلبي از طريق دستفروشان و با بيان اينكه اينگونه عينك ها 
از لحاظ عدسي اســتاندارد نيستند و آســيب فراواني به چشم 
مي رســانند، بيان كرد: مردم بايد براي خريد عينك با كيفيت و 
قيمت مناسب به واحدصنفي داراي پروانه كسب مراجعه كنند. 

رئيس اتحاديه سازندگان و فروشــندگان عينك تهران در عين 
حال تصريح كرد: عينك هاي تقلبي و قاچاق استاندارد هاي لازم 

را ندارند و براي چشم مضر هستند. 

وي با تاكيد مجدد بــر اين نكته كه عينك هاي برند بيشــتر از 
كشورهاي ايتاليا، فرانســه، آلمان و ساير عينك ها از كشورهاي 
كره، تركيه و چين به ايران وارد مي شــوند تصريح كرد: با توجه 
به اينكه عينك يك كالاي قاچاق پذير اســت اگر تعرفه واردات 
كاهش يابد بيش از ۹0 درصد اين كالا از مبادي رسمي به كشور 

وارد خواهد شد. 
به گفته ثابت قدم، ضرورت دارد فروشندگان عينك آفتابي و طبي 
براي فعاليت و فروشندگي مدرك فني از وزارت بهداشت و درمان 

داشته يا فارغ التحصيل رشته اپتيك از دانشگاه ها باشند. 
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشــندگان عينك تهران، با اعلام 
اين مطلب اظهار داشت: در سال جاري قيمت انواع عينك طبي 

و آفتابي نسبت به سال گذشته تغييري نداشته و گران تر نشده 
است. 

600 واحد صنفي عينك فروشــي داراي پروانه در 
تهران

اين رئيس اتحاديه ادامــه داد: درحال حاضــر ۶00واحد صنفي 
عينك فروشــي داراي پروانه در تهران فعال هستند و 400 واحد 
صنفي نيز براي اخذ جواز كسب اقدام كرده اند كه از مردم مي خواهيم 
خريدهاي خود را از اين واحدها انجام دهند تا در صورت بروز هرگونه 

تخلف امكان برخورد با افراد خاطي وجود داشته باشد. 
ثابت قدم درباره تفاوت قيمت عرضه عينك در مناطق مختلف شهر 

از جمله در خيابان فلسطين با خيابان جمهوري تصريح كرد: كسبه 
عمده فروش عينك در خيابان جمهوري فعاليت مي كنند، اما اين 
افراد صلاحيت براي تك فروشي عينك را ندارند زيرا براي اين كار 
بايد مدرك فني از وزارت بهداشت داشته و يا فارغ التحصيل رشته 

اپتيك باشند. 
اين فعال صنفي خاطرنشــان كرد: البته توزيــع اجناس چيني و 
بي كيفيت نيز از ديگر دلايل تفاوت قيمت عينك در نقاط مختلف 

شهر است. 
گفتني است؛ مصرف كنندگان درصورت مشاهده هرگونه تخلف اعم 
از گران فروشي، كالاي تقلبي و ندادن فاكتور مي توانند با شماره هاي 

اتحاديه ۶۶۷0۵۲۸۲ و۶۶۷04۵40 تماس حاصل كنند. 

 رئيس سابق اتحاديه سازندگان و فروشندگان عينك:

توليد داخلي عينک نداريم
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

مشاوره پاياپاي
داستانک

10 نكته كاربردی در مورد چك
در غير اين صــورت دادگاه قانونــا نمی تواند 
حكمی مبنی بر پرداخــت مبلغ چک صادر 
كند. البته در بســياری موارد، صادركننده به 
علت ترس از مجازات، خود راســا مبادرت به 
پرداخت مبلغ چــک می كند. در اين صورت، 
زحمت تقديم دادخواست نيز از دوش دارنده 

چک برداشته خواهد شد.
9. در صورتی كه مشتری ظرف مدت 10 روز 
كاری پس از برگشــت چک، اقدام به تامين 
كسری موجودی حساب جاری يا ارائه لاشه 
چک يا رضايت نامه محضری از ذی نفع نكند، 
بانک موظف است اطلاعات مربوط به گواهی 
نامه عدم پرداخت را به سامانه اطلاعاتی بانک 

مركزی ارسال كند.
در صورت عدم اقدام مشــتری نسبت به رفع 
سوءاثر، سابقه هر چک برگشتی پس از هفت 
سال از تاريخ صدور گواهينامه عدم پرداخت 
آن به صورت خودكار از سامانه اطلاعاتی بانک 

مركزی رفع سوء اثر می شود.
10.مراجعه به مراجع ثبتــی راه ديگر وصول 

چک
راه ديگر برای رسيدن به حقوق دارنده چک، 
اقدام از طريق مراجعه به اجــرای ثبت برای 

وصول وجه چک است.
به گفته ماده )۲( قانون صدور چک »چک در 
حكم ســند لازم الاجراست« پس برای چک 

صدور اجراييه پيش بينی شده است.
دارنده چک پس از مراجعــه به بانک و اطلاع 
از غيرقابل پرداخت بودن چــک، با دريافت 
گواهينامه عدم پرداخت برای صدور اجراييه، 
عين چک را به انضمــام گواهينامه مبنی بر 
مطابقت امضــای چک با نمونــه موجود آن 
در بانک كه از ســوی بانک صادر می شود، به 
اجرای ثبت اســناد محل تســليم و تقاضای 
صدور اجراييه می كند. البتــه قبل از صدور 
اجراييه، متقاضی بايد مبلغ حق الاجرا را در 
صندوق اجرای ثبت توديع نموده و نيز اقدام 
به معرفی اموال متعلق به صادركننده چک به 
غير از مستثنيات دين )مثلا فرش يا يخچال( 

كه از موارد ضروری برای زندگی است، كند.

حقوق کسب و کار آموزش

در يک تشكيلات انســاني كه با يک هدف مشخص 
فعاليت مي كند مفهومي به نام »ارزش« وجود دارد. 
ارزش ها مفاهيمي هستند كه بار مثبت دارند و التزام 
به آنها ســبب افزايش اعتبار شما در سازمان خواهد 
شد. اين مفهوم نيز در خيلي از ســازمان ها تبديل 
به ابزاري تجملاتي شده اســت. ارزش ها مفاهيمي 
نيستند كه دائما در حال تغيير و تحول باشند و اصولا 
در كوتاه مدت قابل تعريف نيستند. شايد بتوان اين گونه 
عنوان كرد كه موقعيت ســازمان در دوره عمر خود، 

مي تواند شكل دهنده ارزش ها باشد. 
ارزش ها و كلا فرهنگ سازماني داراي ماهيتي است 
كه در بلندمدت رنگ و جلا مي گيرد و در كوتاه مدت 
قابليت ايجاد شــدن را ندارند و از آنجا كه ارزش ها 

از جنس ايدئولوژي هســتند، فاقد هرگونه توجيه 
اقتصادي اند و نمي توان با تحليل هزينه- فايده آنها 
را توجيه كرد.  در خيلي از ســازمان ها، ارزش هايي 
به صورت ناآگاهانه شكل مي گيرند كه شايد خيلي قابل 
تقدير نباشد. اگر شكل گيري ارزش ها در يک شركت 
بر مبناي يک برنامه مشخص و در راستاي حمايت از 
جهت گيري ها در سازمان باشند، قابليت محرك بودن 

سازمان و كاتاليزوري را دارند. 
ارزش هاي سازماني فهرست مفصلي از مسائل اخلاقي 
و پسنديده نيست كه جنبه تجملاتي و زرق و برقش 
مساله باشد؛ بلكه مواردي اســت كه شركت در هر 

شرايطي به آنها پايبند است. 
يكي از كاركردهاي پايبندي جدي ارزش ها در سازمان 

اين است كه هماهنگي ايجاد مي كند. در نتيجه افرادي 
متمايل به كار كردن در سازمان مي شوند كه به اين 
ارزش ها به صورت جدي باور داشته باشند و اين يعني 
گامي ديگر براي خالص تر شدن سازمان و هماهنگي 

بيشتر در سازمان. 
در كتاب »ساختن براي ماندن« هم از تحقيقي ميداني 
روي شــركت هاي ديرپاي آمريكايي اين نتيجه به 
دست آمده كه يكي از كليدي ترين عوامل ماندگاري 

شركت ها، پايبندي به ارزش ها بوده است. 

در باب اهميت ارزش هاي سازماني

5 نشانه شكست شركت هاي نوپاي اينترنتي
وقتي به عنوان يــک كارآفرين در حوزه 
اينترنت شــروع بــه فعاليــت مي كنيم، 
اميدهاي زيادي براي به ثمر نشستن آن 
داريم. با توجه به اينكه بحث استارت آپ ها 
)شما بخوانيد شركت هاي نوپاي اينترنتي( 
در چند سال اخير بسيار مورد توجه قرار 
گرفته است، اين حوزه شاهد هجوم افراد 
زيادي از مديران و حتي غيرمديران است كه خواهان امتحان شانس خود 
هستند، بنابراين بهتر است با نشانه هاي شكست يک پروژه تحت وب آشنا 
بشويم تا در صورت مشاهده آنها بتوانيم در سريع ترين زمان چاره انديشي 

كرده و جلو شكست كسب وكار نوپاي اينترنتي خود را بگيريم. 
1-كارنكردنبهصورتتماموقت: شايد از بعضي صاحبان شركت هاي 
نوپاي اينترنتي شنيده باشيد كه تنها نيمي از وقت شان را به كار اختصاص 
داده  و موفق هم شده اند؛ اما جالب است بدانيد ۲4برابر اين تعداد، افرادي 

هستند كه موفقيت شان را وام دار تمام وقت كار كردن خود هستند. 
2-يكيا4موسس: اگر يک نفر موسس يک شــركت نوپاي اينترنتي 
باشــد به دليل عدم وجود نعمتي به اسم مشــورت، يقينا در آينده دچار 
مشكل خواهد شد و اگر موسسان 4نفر به بالا باشند باز هم كسب وكار دچار 
مشكلاتي از قبيل اختلاف نظرها خواهد شد، البته بايد بدانيم كه هميشه 

استثنا هم وجود دارد.
3-نبودفردفنيدربينموسسان:اگر فردي ايده پرداز يک استارت آپ 
باشد اما سررشته اي از مسائل فني اين حوزه نداشته باشد حتما در آينده 
شكست را تجربه خواهد كرد. وجود يک فرد فني در بين موسسان مي تواند 
ايده را بسيار پخته تر و واقع بينانه تر بكند و همين طور مشكلات احتمالي را 
براي ايده پرداز بهتر به تصوير بكشد. پس توصيه مي شود براي راه اندازي يک 
شركت نوپاي اينترنتي گروهي متشكل از ايده پرداز، طراح و توسعه دهنده 

و بازارياب داشته باشيد. 
4-درنظرنگرفتنمقياسحقيقيبازار: اگر يک ايده پرداز بدون در نظر 
گرفتن مقياس بازار و دانستن بازار هدف خود تنها به فكر توسعه ايده اش 
باشد در آينده با مشكلات زيادي از جمله در جلب رضايت مشتريان خود 
مواجه خواهد بود. بايد بدانيد با توجه نكردن به صداي مشتري نه تنها به وي 
احترام نگذاشته ايد بلكه خواسته او را كه براي بهبود كيفيت ايده شماست، 

پياده نكرده ايد. 
5-تغييراتزياد: هدف اصلاح كسب وكار رســيدن به نتيجه  اي بهتر 
است اما تغييرات زياد باعث حذف شدن مان مي شوند. بايد بدانيم كه ثبات، 
احساس آرامش و اعتماد را براي كاربر و مشتري به  ارمغان مي آورد و اين 

موضوع با اصلاح عيب هاي يک طرح و ايده كاملا متفاوت است. 

راهکار

فاصله پر نشدنی ميان مديريت دانش و دانايی
در بســــياری از مـــطالب مـــی بينيم 
كــه»Knowledge management« را با 
عبارت مديريت دانش معادل سازی می كنند؛ 
عبارتی كه متاسفانه به نظر می رسد به عنوان 
يک غلط مصطلح كاملا جا افتاده است. ناگفته 
پيداست، انتظاری كه  از يک فرد متخصص 
می رود اين است كه از عبارات و كلمات صحيح 
استفاده كند. معنای صحيح اين عبارت هم »مديريت دانسته ها« يا »مديريت 

دانايی« است، نه مديريت دانش!  توجه كنيد :
1-مديريت دانش، ترجمــه Science Management  اســت. دانش يا علم، 
مفهومي عام و به معنی »مجموعه آگاهی های بشری« است. دانش يک ويژگی 

اساسی دارد كه »قابل انتقال بودن آن از طريق تعليم و آموزش« است.
۲- مديريت دانايی يا دانسته ها ترجمه  Knowledge Management است. 
اين كلمه »Knowledge«  دو تفاوت اساســی با  Science  دارد. اول اينكه به 
آگاهی يا دانسته های يک نفر اشاره می كند نه همه انسان ها و دوم آنكه كاربردی 
بودن آگاهی مورد نظر مهم اســت. يعنی KM به داشتن انباره بزرگی از دانش 
غيركاربردی علاقه ای ندارد بلكه حجم كوچكی از دانســته ها را به شرط آنكه 
توانايی استفاده از آن را داشته باشيم و قابليت كاربردی بودن محرز باشد، مهم و 

»دارای ارزش« می داند.
3- از نظــر Knowledge Management فــرد »دانا« با فرد »دانشــمند« 
متفاوت است. يک دانشمند دانش خود را از آموختن از ديگران)تحصيل( يا از 
خودش )تحقيق( به دست آورده و می تواند به ديگران نيز منتقل كند  اما مهم 
نيست كه دانايی را چگونه به دست آورده باشيم و حتی ممكن است نتوانيم آن 
را به ديگران بياموزيم، ولی می توانيم از آن به خوبی بهره بگيريم و استفاده كنيم. 
همچنين دانشمند ممكن است خيلی چيزها بداند بدون آنكه التزامي به كاربرد 
آنها داشته باشد، اما دانا می داند كه آنچه را می داند چگونه به كار بگيرد. اين ويژگی 

و تمايز دانايی از دانش است كه ما را به نتيجه بعدی می رساند.
4- منشا  دانايی می تواند تجربه ای )عملی يا شهودی( باشد كه غيرقابل آموزش 
و انتقال اســت، ولی وجود دارد و ارزشمند است. حضرت علی )ع( در اين رابطه 
مي فرمايد: »آنچه از علم بالاتر است، تجربه است « اين جمله به اين معناست كه 
تجربه به كارمان می آيد، ولی ممكن است از دانش خود استفاده نكنيم و آن را 

به كار نبنديم. 
5- برگرديم به ابتدای ســخن. مديريت دانش ربطی به ســازمان ها ندارد و به 
موضوعاتی مانند كسب، ذخيره، طبقه بندی و بازيابی دانش و محفوظات بشری 
می پردازد. اگر انساني دانشی را بياموزد  و آن را برای منظور خاصی به كار اندازد، 
صاحب دانايی شــده و دانش را به دانايی تبديل كرده است  اما مديريت دانايی 
مفهومي در سازمان هاست كه به معنی يادگيری از تجارب گذشته سازمان و به 
كارگيری نتايج آن در مواجهه با شرايط جديد است. در اين مسير تلاش می شود 
دانسته ها مورد تحليل قرار گيرند و از آنها دانشی استخراج شود كه قابل انتقال 
به ديگران هم باشد. از مسير اين فرايند تحليلی ، دانسته ها و دانايی های فردی به 
دانش كل نژاد بشر تبديل می شود. بدين ترتيب دانسته ها و دانايی قابل تبديل 

به دانش است.

نگاه

عدمشتابدرتصميمگيریها
مشكلات در مسير مديريت امری عادی است. ممكن 
است كارمندی شما را ناراحت كند يا شريكی خلف وعده 
كند يا پيمانكارتان ، تاخير داشته باشد يا رقيب تان كاری 

غيراخلاقی انجام دهد و نظاير اين ها.
بدترين انتخاب در اين باره ، تصميم شتاب زده است. در 
مواقع اين چنينی ، سعی كنيد بر خود مسلط باشيد. با 
خودتان عهد ببنديد كه در حالت های عصبی  تصميم 
نگيريد. گاهی اوقات 15 دقيقه صبر كردن و بعد تصميم 
گرفتن مسير را كاملا عوض می كند. گاهی اوقات نيز 
بايد يک يا چند روز صبر كنيد و در اين مدت با ديگران 
مشورت نماييد. يادتان باشد كه شما يک مدير هستيد 
و با كسی كه در خيابان بر اثر واقعه ای عصبی می شود و 

دست به واكنش احساسی می زند فرق می كنيد.
  

واگذاریاختيارات
يک مدير خوب ، كسی نيست كه خودش همه كارها 
را انجام دهد ، بلكه مدير خوب كســی است كه بتواند 

افراد مناســب را جذب و اندك اندك كارها را به آنان 
محول كند و خودش به كارهای مهم تر و جديدتر و نيز 
نظارت عاليه بپردازد. اگر با واگذاری وظايف ، خروجی 
كار واگذاری شده از 100 به 80 می رسد ، در مقابل با 
آزاد شدن ظرفيت مدير و به كار گيری آن در يک عرصه 
جديد كه فعلا خروجی صفر دارد ، بسيار بيش از آن ۲0 
درصد كاهش يافته ، نتيجه خواهيد گرفت. مجموعی 

نگاه كنيد. 

نظامپاداشوتنبيه
 كارمندانی كه ســخاوتمندانه بيش از وظايفی كه بر 
روی كاغذ بر عهده دارند كار می كنند ، بايد با كسانی 
كه مانند ربات به امور اداری محوله می پردازند ، تفاوت 
داشته باشند. همچنين بين اين دو گروه و كسانی كه 
از زير مســئوليت در می روند نيز بايد تفاوت بيشتر و 

عيان تری وجود داشته باشد.
نظام پاداش و تنبيه ، بی آن كه دچار افراط شــود - به 
گونه ای كه كارمندان را بيش از حد متوقع سازد يا آنها 

را دلسرد كند - بايد بخشی از ساز و كارهای مديريتی 
شما باشد. در عين حال هيچ وقت فراموش نكنيد كه 
نيروهای شما بيش و پيش از هر چيز انسان هستند و 

شايسته رفتار انسانی.

تحملوانتقادپذيري،بخشیازويژگیهای
ذاتیمديراناست

 كسی كه مســئوليت يک واحد را بر عهده می گيرد، 
بايد بداند كه در آن واحد - از يک كلاس درس تا يک 
كشور - درباره اش پچ پچ و انتقاد وجود خواهد داشت. 
كســی كه تحمل اين را ندارد كه پشت سرش حرف 
بزنند، اساسا نبايد وارد فاز مديريتی شود. چنين كسی 
اگر بخواهد با اين موضوع مقابله كند بايد تقريبا تمام 
توانش را مصروف آن كند و از وظايف اصلی اش باز بماند.
مدير در عين حال بايد به كارمندانش فرصت بدهد كه 
در يک فضای سالم و مؤدبانه ، نقدهای خود را مطرح 
كنند. طبيعی است كسانی كه فضای نقد را به سمت 
آشفته سازی امور شــركت می برند ، به خاطر مصالح 

عالی شركت ، بايد مهار شوند و در عين حال از آن بخش 
از نقدهايشان كه به رغم ارائه نامطلوب، درست هستند 

، بايد بهره برد.

بيانانتظاراتبهصورتشفاف 
يک رئيس خوب از همان ابتدا بــا يک كارمند جديد 
درخصوص اولويت ها و انتظارات خود صحبت مي كند. 
او درباره بازنگري عملكرد بحث نموده و بيان مي كندكه 
از نظر او يک عملكرد عالي چگونه عملكردي مي باشد. او 
از ابتدا جلسات و مباحثات منظمي را در خصوص تبيين  
انتظارات برگزار مي كند. يک رئيس موثر به كاركنان 
خود نمي گويد كه كارها را چگونه بايد انجام دهند. او 
بيشتر درخصوص نتايج و دستاوردها صحبت مي كند و 
كاركنان را در خصوص جزئيات كار و انجام آن به روش 
مناسب، آزاد مي گذارد. انتظارات مي تواند به روش هاي 
مختلفي از قبيل طرح در جلسات رسمي بازنگري )مرور 
عملكرد( و يا درخلال يک گفتگوي غير رسمي )گپ 

دوستانه( درخصوص يک موضوع خاص مطرح شود.

مديرانرعايتكنند

جاني نيم ســاعت وقت داشــت تا بــه محل كار 
دوستش برسد، پس تصميم گرفت با يک دلاري 
كه در جيب داشت ناهار ارزان قيمتي بخورد.  چند 
رســتوران گران قيمت را رد كرد تا به رســتوراني 
رسيد كه روي در آن نوشته شده بود: »ناهار همراه 
نوشــيدني فقط يک دلار!« جاني وارد شد و يک 

پرس اسپاگتي و يک نوشــابه برداشت و سر ميز 
نشست. گارســون برايش دو نوع ســوپ، سالاد، 
سيب زميني سرخ كرده، نوشــابه اضافه و بستني 
آورد و به اعتراض جاني توجهــي نكرد كه گفت: 
»من اين غذاها را ســفارش ندادم.« جاني باخود 
گفت: »خودشان مي فهمند كه من نخوردم!« اما 

جاني موقعي فهميد كه اين شيوه آن رستوران براي 
كلاهبرداري است كه به صندوق رفت و متصدي 
پول همه غذاها را حســاب كرد و گفت: 15دلار و 
10سنت. جاني معترض شد: »ولي من هيچكدومو 
نخوردم!« مرد پاسخ داد: »ما آورديم مي خواستين 
بخورين!« جاني كــه خودش ختــم زرنگ هاي 

روزگار بود، يک سكه 10ســنتي روي پيشخوان 
گذاشــت و در جواب گفت: »من مشاوري هستم 
كه بابت يک ساعت مشــاوره 15دلار مي گيرم.« 
متصدي گفت: »ولي ما كه مشاوره نخواستيم؟!« 
 جاني پاسخ داد: »من كه اينجا بودم، مي خواستين 

مشاوره بگيرين!« 


